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وزیر صنعت، معدن و تجارت :

فروشگاه های بهاره راه اندازی می شود 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تشریح اقدامات ستاد تنظیم بازار برای تامین اقلام مورد 
نیاز مردم در شب عید گفت: با هماهنگی اصناف فروشگاه های بهاره برای ارائه خدمات 

ویژه به مردم در استان ها راه اندازی می شود. 
محمد شریعتمداری روز چهارشنبه پس از جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره اقدامات شب عید وزارت صنعت، معدن و تجارت در آستانه شب عید اظهار 
داشت: برای هماهنگی های لازم بین ارگان ها و دستگاه های مختلفی که نظارت بر 
امر توزیع کالا و خدمات در ایام تعطیلات سال جدید دارند، جلسه ستاد تنظیم بازار 
شب گذشته تشکیل شد. وی افزود: در این جلسه گزارشی از ذخایر مطمئن کالاهای 
اساسی و مورد نیاز مردم اعم از میوه و مرکبات و سایر اقلام مورد نیاز ارایه شد که این 
گزارش تصویر کاملا امید بخشی را نسبت به آینده در ماه های پیش رو از جمله اسفند 
و فروردین ماه نشان می داد. وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح کرد: همچنین سازمان 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در حوزه تامین نیازهای گردشگری و تامین 
مسافرخانه ها، مقدمات بسیار خوبی را فراهم کرده و ستادهای ویژه ای را تشکیل داده 
است تا ارایه خدمات لازم به مسافران در نقاط مختلف کشور، هماهنگی های لازم وجود 

داشته باشد.
شریعتمداری افزود: در وزارت راه و شهرسازی هماهنگی های لازم وجود دارد و در 
زمینه حمل جاده ای و هوایی شرایط مطلوبی را دارند تا مردم با کمترین دغدغه سال 
جدید را آغاز کنند و امیدواریم با دقت همه این تعهدات دستگاه های اجرایی مربوطه 

برای تامین نیازهای اساسی مردم ارایه کردند، به کفایت انجام شود.
وی همچنین گفت: سازمان های نظارتی نیز که تحت نظر ستادها عمل می کنند مانند 
ستاد حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و سازمان تعزیرات حکومتی دراین 
مدت نظارت خود را دقیق تر و سریع تر خواهند کرد و تیم های مشترکی را برای نظارت 

بر بازار تشکیل خواهند داد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت یادآور شد: این تیم از اوایل اسفند کار خود را آغاز و تا پایان 
فروردین ماه ادامه خواهد داشت و مردم می توانند هرگونه تخلف را در صورت مشاهده 

به این مراکز منتقل کنند تا با آن برخورد قاطع شود.
شریعتمداری تصریح کرد: سازمان جهاد کشاورزی با هماهنگی اصناف در شهرهایی 
که تقاضا وجود دارد فروشگاه های بهاره راه اندازی می کند که در آن مراکز نیز خدمات 

ویژه ای به مردم ارایه می شود.

درخواست بانک مرکزی برای برخورد با اخلال گران؛

دستگیری دلالان و اختلال گران بازار ارز 
 رئیس پلیس تهران بزرگ گفت: 90 نفر از دلالان و اخلالگران بازار ارز در پایتخت 

دستگیر و 500 هزار قطعه انواع ارز نیز کشف و ضبط شد. 
سردار حسین رحیمی روز چهارشنبه در نشست خبری تشریح فعالیت های پلیس 
آگاهی تهران بزرگ برای مقابله با اخلالگران بازار ارز، افزود: بازار ارز در روزهای اخیر 
وضعیت خوبی نداشت و شاهد یک روند صعودی کاذب در قیمت ارز بودیم که منجر به 

اقدام دستگاه قضایی و پلیس برای مقابله با این روند و تخلفات در بازار ارز شد. 
وی اظهار کرد: با رصد اطلاعاتی انجام شده و اقدامات موثر پلیس های تخصصی 
آگاهی، یگان امداد، پیشگیری و امنیت، 90 دلال و اخلالگر بازار ارز در تهران شناسایی 

و دستگیر شدند. 
سردار رحیمی گفت: همچنین 500 هزار قطعه انواع ارز کشف و 10 صرافی غیرمجاز 

نیز با حکم مرجع قضایی پلمب شد. 
به گفته رییس پلیس تهران بزرگ، درهمین ارتباط به 16 صرافی نیز در راستای 
لزوم اجرای قانون و پرهیز از اقدامات غیرقانونی در فعالیت های بازار ارز، تذکر داده شد. 
سردار رحیمی تصریح کرد: تعدادی از دستگیرشدگان از جمله نفرات اصلی در زمینه 
ایجاد اختلال و بی نظمی در بازار هستند که در افزایش غیرمنطقی و کاذب قیمت ارز 
نقش داشته اند.  رییس پلیس پایتخت افزود: دراین میان فردی با نام »سالم« به عنوان 

یکی از دلالان بزرگ و اصلی بازار ارز تهران نیز امروز شناسایی و دستگیر شد. 
وی با اشاره به اینکه این گروه از اخلال گران بازار ارز در محدوده خیابان منوچهری، 
پاساژ افشار و سبزه میدان دستگیر شدند، گفت: نیروهای پلیس به منظور کنترل بازار 
ارز و پیشگیری از بروز هرگونه اختلال در بازار و افزایش قیمت ارز، در محدوده فعالیت 
صرافان و فعالان بازار ارز مستقر می شوند.  رئیس پلیس پایتخت اظهار کرد: پلیس فضا 
برای تلاش دلالان و اخلالگران بازار ارز را با حضور و نظارت موثر از بین خواهد برد.  به 
گفته وی، عملیات امروز پلیس در راستای مبارزه با اخلالگران بازار ارز منجر به کاهش 

100 تومانی قیمت انواع ارز در تهران شد. 
سردار رحیمی در خصوص نقش دلالان در افزایش قیمت ارز نیز گفت: افزایش قیمت 

ارز حتما دلایل متعددی دارد که یکی از دلایل مهم آن سودجویی دلالان است. 
رییس پلیس تهران بزرگ با تاکید بر اینکه طرح پلیس برای برخورد با دلالان و 
سودجویان بازار ارز ادامه دارد، افزود: تقاضا برای خرید ارز در روزهای پایانی سال و ایام 
نوروز افزایش می باید که البته روند افزایش قیمت ارز در روزهای اخیر، نامتعارف است.  
سردار رحیمی با اشاره به اینکه دولت و بانک مرکزی خواستار اقدام پلیس برای برخورد 
با دلالان بازار ارز هستند، تصریح کرد: برهمین اساس، پلیس برخوردی قاطع و مستمر 

با دلالان و اخلال گران بازار ارز خواهد داشت.

لاریجانی در جلسه علنی مجلس:

بانک مرکزی درباره نرخ ارز توضیح و راهکار 
ارائه کند 

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: نرخ ارز و وضعیت کنونی، اظهارات دولت را 
مبنی بر کاهش تورم، با چالش روبرو کرده است.

محمدرضا پور ابراهیمی در جلسه علنی امروز مجلس در تذکری شفاهی در مورد نرخ 
ارز تصریح کرد : با توجه به شرایطی که امروز در اقتصاد کشور حاکم است شاهد وضعیت 

نگران کننده ای در بازار ارز هستیم.
وی ادامه داد: در هفته های گذشته به دلیل عدم مدیریت صحیح بازار ارز، ارزش پول 
ملی حدود 25 درصد کاهش داشته که می تواند دارای اثر منفی در جذب سرمایه 

گذاری خارجی باشد.
پور ابراهیمی خطاب به لاریجانی ادامه داد: از شما می خواهیم به این موضوع ورود 
کنید زیرا به نظر می رسد بانک مرکزی توان لازم را برای مدیریت بازار ارز ندارد و شما 

باید به رئیس جمهور تذکر دهید .
نماینده مردم کرمان و راور با بیان اینکه بازار ارز قابل مدیریت است اظهار داشت: 
معتقدم این عددهای قابل مبادله ، عدد واقعی نیست و امروز یک حباب در قیمت دلار 

ایجاد شده  و تقاضای روانی در پی داشته است.
وی خطاب به لاریجانی گفت: خواهش می کنم به این موضوع ورود کنید، ما اکنون 
جلساتی را در کمیسیون اقتصادی مجلس برگزار کرده ایم و جلسات کارشناسی نیز 

قابل احصاء است.
لاریجانی در پاسخ به تذکر پورابراهیمی گفت: اصل موضوعی که به آن اشاره کرده اید 
مهم است و بانک مرکزی باید توضیحاتی درباره نرخ ارز داشته باشد و برای آن راهکار 

ارائه کند .
رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: این که کمیسیون اقتصادی موضوع را پیگیری 

می کند خوب است بنده نیز پیگیری های لازم را انجام می دهم.

رئیس    مرکز تحقیقات مسکن راه و شهرسازی؛

چند صد میلیارد هزینه، برای رعایت نکردن قانون 
شکرچی زاده گفت:   با وجود گذشت بیش از 50 سال از ایجاد قانون استاندارد اکنون 

در شرایط قابل قبولی نیستیم.
  محمد شکرچی زاده در همایش تجهیزات ساختمانی استاندارد با اشاره به وجود مصالح 
غیر استاندارد در حوزه ساخت و ساز افزود: باید نسبت به مصالح راهبرد  در امر ساخت 

و ساز دقت بیشتری شود.
وی ادامه داد: کشوری که ادعای توسعه یافتگی دارد نباید از مصالح غیر استاندارد 
استفاده کند در بخش بتن که بسیار مهم است بسیاری از ساختمانها برای ساخت ستون 

بتن درجا می سازندکه با احتمال زیاد،  بتن بدون کیفیت است.
شکرچی زاده  گفت:50سال قبل قانون استاندار را نوشتیم اما اکنون در نقطه قابل 

قبولی نیستیم.
وی اظهار داشت: در زلزله کرمانشاه ساختمانها را بررسی کردیم و 65 درصد ساختمانها 
در دو شهر اسلام اباد و سر پل ذهاب سالم هستند اما متاسفانه مصالح اولیه برای  ساخت 

بی کیفیت بودند.
معاون وزیر راه و شهرسازی  با بیان اینکه وضعیت بتن در کشور نامناسب است افزود: 5 
کارخانه بتن را در سر پل ذهاب و اسلام آباد بررسی کردم که نشان استاندارد را داشتند 

اما فاقد آزمایشگاه فاقد کیفیت بودند.
شکرچی زاده ادامه داد: در برخی گزارش های مهندسان ذکر شده که آیین نامه 2۸00 

بصورت نسبی رعایت شده و ساختمان پایان کار گرفته است.
وی گفت: وقتی مصالح استاندارد رعایت نمی شود با وقوع زلزله ای مانند کرمانشاه باید 

صدها میلیارد هزینه برای بازسازی بپردازیم.

طرح دولت دوازدهم برای اعطای تسهیلات مسکن به متقاضیان، می تواند دغدغه 
جوانان در زمینه خانه دار شدن را کاهش دهد. این طرح در راستای سندی اجرایی 

می شود که چندی پیش با مشارکت دولت و بانک مسکن تهیه و تدوین شد . 
از مسکن به عنوان یکی از شاخص های کیفیت زندگی نام برده می شود تا جایی 

که در برخی کشورها مسکن سرمایه ای مهم در بخش اقتصاد است. 
مسکن به عنوان یکی از مولفه های زندگی اجتماعی و زیستی، در شرایط کنونی 
دیگر سرپناهی برای در امان ماندن از سرما و گرما نیست، بلکه کالایی عمده و تعیین 
کننده در مناسبات اجتماعی است که در شکل گیری هویت فردی، اجتماعی و 
اهداف جمعی نقش مهمی دارد. اهمیت این مهم در زندگی موجب شد تا یکی از 
اولویت هایی که قانون اساسی کشورمان برای دولت ها مشخص کند، تامین مسکن 

باشد.
* توجه به مسکن پس از انقلاب اسلامی 

براساس اصل 31 قانون اساسی داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و 
خانواده ایرانی است. دولت موظف است با رعایت اولویت برای آنها که نیازمندتر 

هستند به خصوص روستانشینان و کارگران زمینه اجرای این اصل را فراهم کند.
دولت های پس از انقلاب اسلامی در راستای عملیاتی کردن این اصل قانون 
اساسی، طرح و برنامه های فراوانی در دستور کار قرار دادند. پرداخت تسهیلات، 
ساخت مسکن برای افراد تحت پوشش نهادهای خاص و وام های مسکن بلند مدت 

از جمله طرح هایی بود که در چهار دهه گذشته برای تامین مسکن شهروندان 
اجرایی شد. 

یکی از این طرح ها، مسکن مهر بود که در دولت نهم اجرایی شد. این طرح نخست 
در قالب بند »د«، تبصره 6 قانون بودجه سال 13۸6 آغاز و سپس بر مبنای قانون 
ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسکن، به صورت پیوسته در دستور کار قرار 

گرفت.
هر چند که در این طرح واگذاری سالانه 20 هزار واحد پیش بینی شده بود ، اما 
با تصمیم شتاب زده رییس جمهوری وقت، این رقم به بیش از پنج میلیون واحد 
در سال افزایش یافت؛ کارشناسان این تصمیم را برخلاف تمام برنامه های عملیاتی 

و کاربردی اعلام کردند. 
طرح مسکن مهر با وجودی که در نهایت به خانه دار شدن بخشی از دهک های 
پایین جامعه منجر شد، اما چالش های فراوانی را نیز به همراه داشت. نیمه تمام 
تحویل دادن برخی واحدها ، پیش بینی نکردن امکانات آموزشی، بهداشتی، کم 
توجهی به کیفیت ساخت ، مقاوم نبودن واحدها در برابر حوادث طبیعی - به عنوان 
مثال تخریب واحدهای مسکن مهر کرمانشاه نمونه ها -از جمله مسائلی است که در 

ساخت و ساز مسکن مهر مشاهده می شود.
دولت تدبیر و امید که میراث دار واحدهای نیمه کاره مسکن مهر بود با تکمیل این 
واحدها طرح دیگری در دستور کار قرار داد که به گفته دکتر »حسن روحانی« رییس 

جمهوری، در این طرح به جوانان و متقاضیان خانه اولی ، وام با بهره 6 درصد اعطا می 
شود تا آنان فارغ از دخالت دولتی خود اقدام به تهیه مسکن کنند.

* کاهش دخالت دولت در ساخت و ساز 
»مهدی سلطان محمدی« کارشناس و فعال بازار مسکن در گفت وگو با گروه 
تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا با اعلام اینکه تهیه مسکن یکی از مهمترین 
اولویت دولت های پس از انقلاب بوده ، گفت: حمایت و ساخت مسکن برای قشرهای 
آسیب پذیر یکی از مهمترین کارهایی است که باید در دستور قرار گیرد و دولت 
ها فارغ از مشکلات اقتصادی کشور باید راهبردی کارشناسی شده برای آن داشته 

باشند. 
او گفت: هر چند که پس از پیروزی انقلاب اسلامی از سوی دولت های مختلف، 
مشوق هایی برای تهیه و ساخت مسکن در دستور کار قرار گرفت اما محدودیت 
منابع و تامین اعتبارات مالی این مشوق ها موجب شد این طرح ها پیشرفت چندانی 

نداشته باشد. 
این کارشناس حوزه مسکن با اشاره به تلاش های دولت های نهم و دهم برای 
تامین مسکن اقشار کم درآمد جامعه گفت: پروژه مسکن مهر ، پس از کوتاه مدت به 
خاطر مشکلات مختلف از جمله ایمنی و امکانات رفاهی چندان موفق نبود و دولت 

یازدهم نیز برای تکمیل این طرح هزینه های فراوانی داد.
سلطان محمدی با اشاره به طرح دولت برای نوسازی بافت های فرسوده و اعطای 
تسهیلات برای خانه اولی ها گفت: اقدام روحانی در زمینه اصلاح بافت های فرسوده 
و تامین اعتبار برای تامین مسکن جوانان از صندوق توسعه ملی یک کار پسندیده 
است زیرا پرداخت وام با بهره کم به جوانان نه تنها بازپرداخت این وام را آسان می 
کند، بلکه به متقاضیان اجازه خواهد داد خود اقدام به خرید یا ساخت مسکن کنند.

وی در زمینه احتمال تورم زا بودن وام های مسکن گفت: برخلاف شیوه تامین 
تسهیلات ساخت و ساز مسکن مهر، در طرح کنونی، وام از طریق سپرده های 
مردم تامین می شود اما در مسکن مهر دولت نهم و دهم برای تامین اعتبار از بانک 
مرکزی استقراض می کرد که در نهایت هم نقدینگی را به جامعه تزریق هم موجب 
افزایش تورم شد. او گفت: اگر طرح دولت دوازدهم در زمینه بافت های فرسوده و 
مقاوم سازی، اجرایی شود نه تنها مشکلات اجتماعی ناشی از ساخت مسکن مهر 
کاهش پیدا می کند بلکه زیباسازی شهری و مقاوم بودن آن نیز افزایش پیدا خواهد 
کرد. با این طرح دغدغه مسکن که یکی از مهمترین دغدغه جوانان و اقشار پایین 
جامعه خواهد بود از بین خواهد رفت.  با توجه به اهمیت مسکن در زندگی زیستی 
و اجتماعی و دغدغه شهروندان برای تامین سرپناه، اقدام دولت یازدهم می تواند قدم 

مهمی در جهت اجرایی کردن اصل 31 قانون اساسی باشد.
در این زمینه دولت با مشارکت بانک مسکن چندی پیش از سند راهبردی مسکن 
1400« در مراسمی با حضور »عباس آخوندی« وزیر راه و شهرسازی و اعضای هیات 

مدیره بانک مسکن رونمایی کرد.
براساس استراتژی این سند، بانک مسکن به عنوان بانک عامل در حوزه مسکن 
و توسعه شهری با پشتیبانی از اجرای اهداف کلان دولت در توسعه کمی و کیفی 
بخش مسکن و رونق آن، در توانمندسازی مالی فاقدین مسکن و تأمین مالی آنان، 

نقش آفرینی خواهد کرد. 

فرش قرمز دولت برای خانه اولی ها 

فرشاد مومنی می گوید: دولت به دلیل کسری مزمن بودجه 
اقدام به دستکاری نرخ ارز می کند، ولی به نظر من چنین 
بازی هایی را نباید فقط از منظر بازی با عدد و رقم کسری 
مالی دولت بررسی کرد، بلکه باید به تبعات ناگوار آن نیز 

توجه داشت.
این استاد دانشگاه  و اقتصاددان در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه بدون تردید نرخ ارز دستکاری می شود بیان کرد: اکنون 
این مسئله مطرح است که دولت دچار کسری مزمن بودجه 
و بحران مالی بی سابقه شده، بنایراین اقدام به دستکاری نرخ 
ارز و بازی با آن و در عین حال بازی با قیمت های کلیدی 
دیگر می کند. به نظر من افزایش قیمت های کلیدی و چنین 
بازی هایی را نباید فقط از منظر مسئله بازی با عدد و رقم 
کسری مالی دولت بررسی کرد، بلکه باید به تبعات بدتر آن 

هم توجه داشت.
وی ادامه داد: مسئله اساسی تر این است که این جهت گیری ها 
بر انسجام اجتماعی، احساس تعلق به کشور و امید به آینده 
قوه  داریم  انتظار  ما  و  می گذارد  به جای  نامطلوبی  اثرات 
مجریه و مقننه و هم نهادهای نظارتی رویه های دورنگرانه و 
عاقبت اندیشی را جایگزین رویه های کوته نگرانه  کنونی خود 
کنند، وگرنه باید هزینه های بسیار سنگین تری را در آینده 

بابت آن بپردازیم.
غیرمولدها  و  رانت ها  از  بهره مندان  این که  به  اشاره  با  او 

اکنون از افزایش نرخ ارز استقبال می کنند افزود: افرادی که 
نیروی جریان ساز برای افزایش گاه و بیگاه نرخ ارز هستند، 
نرخ  افزایش  آن ها  تریبون  نقش  در  که  دارند  رسانه هایی 
ارز را تبلیغ می کنند. در چنین وضعیتی که مردم مظلوم 
بقای  برای  باید  ما  تولیدکنندگان محرومتر و مظلومتر  و 
خود تلاش کنند، ثروت بادآورده ای هم هست که نصیب 

غیرمولدها می شود.
عضو هیئت علمی گروه اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی 
اضافه کرد: بزرگترین توجیه دولت برای بازی با نرخ ارز این 
است که اگر نرخ ارز را بالا ببرد می تواند اوضاع و احوالش را از 
نظر مالی ساماندهی کند، ولی غافل از این که دولت به عنوان 
یک ابربنگاه که بزرگترین مصرف کننده و بزرگترین سرمایه 

گذاراست، بزرگترین زیان بیننده از بازی نرخ ارز هم هست.
مومنی در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: اکنون ما با 
تحولات ساختاری بسیار خطرناکی روبه رو شده ایم که باید 
مورد توجه قرار گیرند. کشوری که در سال های پایانی دهه 
13۷0 دستیابی به درآمد ارزی سالانه 15 میلیارد دلار را 
رویایی و آرمانی می پنداشت، اکنون با درآمد ارزی بالای 50 
میلیارد دلار قادر به مهار هیچ یک از بحران های کوچک و 
بزرگ موجود نیست. این یک تحول ساختاری و کیفی است. 
در این تحول ضربه های بسیار سهمگینی به بنیه تولید ملی 
وارد شده و ولنگاری های بی سابقه ای در الگوی مصرف جامعه 

پدیدار شده است. اکنون حلقه تکمیلی خطرناک که می تواند 
نقش میخ روی تابوت را بازی کند این است که اهتمام اصلی 
بخش های مهمی از تولیدکنندگان ما هم این است که از 
تولید به مثابه محملی برای بهره گیری از توزیع رانت استفاده 
کنند و در چنین شرایطی ما باید ویژگی های فوق العاده این 

شرایط را درک کنیم و بایسته های آن را هم رعایت کنیم.
وی ادامه داد: از موضع بقای نظام ملی باید این جهت گیری های 
خطرناک که به مردم و کیفیت زندگی آن ها و همچنین بنیه 
تولید ملی پشت کرده را کنار بگذاریم و در عوض به آن ها 
توجه کنیم و فشارهای طاقت فرسای کنونی بر عامه مردم 
وتولید کنندگان را برداشته و فشارها را به رانت خوارها و 
رباخوارها و دلال ها و وارکننده ها و مونتاژ کارها معطوف 
کنیم. راه نجات ما از این مسیر می گذرد و دولت هم بهتر 

است به جای کارهای نمایشی رویه های خود را اصلاح کند.
مومنی توضیح داد: در نمونه ای از رفتارهای نمایشی دولت 
باید به این اشاره کنم که دولت ادعا کرده در سند برنامه 
ششم توسعه بیش از 160 هدف کلی و بیش از 560 راهبرد 
را می خواهد در دوره پنج ساله دنبال کند، در حالی که 
باید یک هدف انتخاب کرده و آن هدف هم عبارت است 
از تمهید بستر نهادی برای بسط فرصت های شغلی مولد. 
باید از همه کسانی که دل در گرو ایران و جمهوری اسلامی 
دارند بخواهیم که شرافتمندانه اقتضائات این شرایط را درک 

کرده و همه به کمک بیایند که ما از طریق بسط فرصت های 
شغلی مولد و در راستای یک استراتژی توسعه عادلانه بتوانیم 
بخشی از خطاهای بزرگ که در دو دوره 13۸4 تا 1392 به 
اوج خود رسید فاصله بگیریم و بتوانیم تهدیدهای بزرگی که 
متوجه نظام ملی است را به حداقل برسانیم و مسیر توسعه 

را در پیش بگیریم.

یک اقتصاددان: این کار تبعات جبران ناپذیری دارد

نرخ ارز دستکاری می شود

کارکنان پرتوان و خستگی ناپذیر گروه فولاد مبارکه )شرکت فولاد مبارکه، 
بزرگترین  هرمزگان(که  فــولاد  شــرکت  و  ســــــبا  فــــولاد  مجتمع 
دستاورد جمهوری اسلامی ایران و مولود انقلاب است، طی 10 ماه سال 1396 
موفــق شدند با تولید ۷میلیون و 213هزار تن فولاد خام درمجموع بـــه رشد 
16درصدی نســـبتبه مـدت مشــابه ســال قبل )6میلیون و 193هزار تن( 

دست یابند.
مختار بخشیان معاون بهره برداری فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر و با 
تشریح عملکرد هریک از شرکتهای زیرمجموعۀ گروه فولاد مبارکه گفت: در 
بازۀ زمانی مذکور شرکت فولاد مبارکه موفق شد با تولید 5میلیون و 42۷هزار 
و  تولید مدت مشابه سال قبل )4میلیون  به میزان  تن فولاد خام نسبت 
۷33هزار تن( رشدی 15درصدی را به ثبت برساند. وی با تأکید بر اینکه هدف 
گذاری فولاد مبارکه برای سال 1396 تولید 6میلیون و 200هزار تن فولاد خام 
است، تصریح کرد: به یقین با این پیشرفت بسیار خوب و با تلاش همکاران تا 
پایان سال جاری اهداف ترسیم شده محقق خواهد شد. بخشیان در ادامه در 
خصوص عملکرد مجتمع فولاد سبا گفت: طی 10ماه نخست همکاران این 
مجتمع موفق شدند 623هزار تن فولاد خام تولید کنند و نسبت به میزان تولید 
مدت مشابه سال قبل )54۸هزار تن( به رشد 14درصدی دست یابند. وی رشد 
تولید در شرکت فولاد هرمزگان را بسیار چشم گیر و بی سابقه دانست و بابیان 
اینکه در سال جاری فولاد هرمزگان تولید یک میلیون و 400هزار تن تختال 
را هدف گذاری نموده است، اظهار کرد: کارکنان بلندهمت این شرکت نیز در 
10ماهۀ سال 1396 توانستند به افتخارات زیادی دست یابند و با تولید یک 
میلیون و 163هزار تن تختال و 2۷درصد رشد تولید نسبت به مدت مشابه 
سال قبل )912هزار تن( خوش درخشیدند. وی در بخش پایانی سخنان خود 
ضمن قدردانی از تلاش همۀ کارکنان، پیمانکاران و تأمین کنندگان فولاد 
مبارکه تصریح کرد: هدف گروه فولاد مبارکه در سال 1396 تولید ۸میلیون و 
630هزار تن فولاد خام است که امیدواریم با توکل بر خدا و با همت بلند همۀ 

مدیران و کارکنان شرکتهای زیرمجموعه، این امر محقق شود.

در 10ماهۀ سال 1396 حاصل شد؛ 

رشد ۱۶درصدی تولید در گروه 
فولاد مبارکه اصفهان

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون اعلام کرد: 

صدور هزار میلیارد تومان ضمانت نامه سرمایه گذاری 
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون کشور با اعلام اینکه صدور ضمانت های سرمایه گذاری 10 برابر رشد داشته است از صدور هزار میلیارد تومان ضمانت نامه با سقف 1۸ میلیارد 

تومانی در دولت تدبیر و امید خبر داد. 
»مهدی حسین نژاد« گفت: صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون از سال 13۸۸ افتتاح شد و تا سال 92 حدود 110 میلیارد تومان ضمانت نامه با سقف سه میلیارد تومان صادر کرده است.

وی با اشاره به افزایش 10 برابری صدور ضمانت نامه در دولت تدبیر و امید افزود: البته در این دوره 30 درصد از کارمزد را نیز بخشیدیم همچنین نرخ پنج درصدی برای مواردی که فرد نتواند 
از عهده تعهداتش برآید و تسهیلات خود را پرداخت کند در نظر گرفتیم. 

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون کشور اظهار داشت: این صندوق نقش حمایتی دارد و هیچگاه به دنبال تعطیلی شرکت ها نیست بلکه تلاش می کند در همان ابتدای امر 
بدهی این شرکت ها به بانک های عامل را بپردازد و این امکان را برای آنها فراهم کند تا در بلندمدت بدهی خود را به صندوق پرداخت کنند. 

وی گفت: از آنجایی که حمایت از شرکت ها و افزایش تولید از اهداف تعریف شده صندوق ضمانت سرمایه گذاری است بنابراین با افراد و شرکت ها به صورت دوستانه مذاکره می کنیم و تا پایان 
کار کنار آنها هستیم.  حسین نژاد درباره نحوه اعطای تسهیلات به شرکت ها نیز یادآور شد: اعطای تسهیلات به شرکت ها بر اساس شاخص های تعیین شده و اعتبارسنجی طرح انجام می شود 
که تاکنون تنها 2 یا سه طرح با مشکل مواجه شده اند. وی اظهار داشت: البته دلایل شکست طرح ها نیز بررسی شده و عمده این ناکامی ها مربوط به ناتوانی مدیران و عاملان شرکت ها است. 
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون با اشاره به اینکه یک شبه نمی توان پنج هزار نفر کارآفرین تربیت کرد و این امر زمان بر است، گفت: تنها تحصیلات آکادمیک کافی نیست و 
افراد باید آموزش های لازم در حوزه فعالیت خود را دریافت کنند.  وی با بیان اینکه در ایران مخترع با کارآفرین اشتباه گرفته می شود، اظهار داشت: ممکن است فرد 20 اختراع داشته باشد اما 
کارآفرین خوبی نباشد اما چون تجربه کسب و کار ندارند، توصیه می کنیم اختراعات خود را فروخته و سرمایه گذار جذب کنند. حسین نژاد در ادامه به طرح تحول روستاها اشاره کرد و یادآور 
شد: در حال حاضر دولت 12 هزار میلیارد تومان اعتبار برای روستاییان در نظر گرفته شده و این در حالیست که مقرر شده معاونت تعاون وزارت کار نزدیک به سه هزار شرکت را تحت پوشش 
قرار دهد.  مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون کشور گفت: بر اساس آخرین آمار، تاکنون 1500 طرح در معاونت تعاون شناسایی و اقدامات لازم درباره توانمندی آنها انجام شده 

است و صندوق ضمانت نیز با حمایت از این طرح ها سعی خواهد کرد تا این طرح مطابق پتانسیل منطقه فعالیت کنند. 
وی تاکید کرد: اولویت اعطای ضمانت با ایده های جدید است تا بتوانند شکاف تقاضا و بازار را پر کنند و اینگونه نباشد که ایده ها مشابه باشند.  حسین نژاد همچنین تصریح کرد که دولت تدبیر 

و امید از ایده هایی که کالاهای وارداتی یا کالاهایی که با کمبود عرضه آنها قیمت ها افزایش می یابد، تولید کند، استقبال می کند.

معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران :

خودکفایی گندم در سال آینده هم استمرار می یابد 
معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران از استمرار خودکفایی گندم در سال آینده خبر داد و گفت: طی سه سال اخیر با استمرار خودکفایی گندم به جای واردات اقدام به صادرات 

آرد و مشتقات آن کرده ایم. 
»حسن عباسی معروفان« درباره سخنان دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری ایران در راهپیمایی 22 بهمن ماه در زمینه خودکفایی کشور در تولید محصولات استراتژیک همچون گندم و 

صادرات این محصول افزود: این خبر بسیار خوبی بود که توسط ایشان مطرح شد و جا دارد که اعلام کنم در حال حاضر میزان مصرف گندم کشور بین 10 تا 11 میلیون تن است.
وی گفت: طبق آمارها در سالهای 96 ، 95 و 94 به ترتیب حدود هشت میلیون و ۷۷2 هزار تن، 11 میلیون و 520 هزار تن و هشت میلیون و ۸2 هزار تن گندم از کشاورزان توسط شرکت 

بازرگانی دولتی ایران خریداری شد در حالیکه در سال 93 تولید گندم 6 میلیون و ۷00 هزار تن ، سال 92 نزدیک به چهار میلیون و ۸00 هزار تن و سال 91 حدود 2 میلیون تن بوده است.
عباسی معروفان تصریح کرد: در سالهای مذکور میزان تولید گندم بیش از میزان خریداری شده بوده به نحوی که بخشی از گندم به عنوان بذر و بخشی به خودمصرفی کشاورزان رسیده است.

معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار داشت: این روند نشان می دهد که در سه سال اخیر تولید گندم نسبت به سالهای قبل از روند صعودی برخوردار بوده و این استمرار 
تولید به ثبات رسیده است.

وی همچنین تصریح کرد: با افزایش تولید گندم به همان میزان واردات این محصول کاهش یافت و ما به یک کشور صادرکننده در این زمینه تبدیل شده ایم به طوری که در سال 1391 نزدیک 
به 6 میلیون و ۸00 هزار تن گندم به کشور وارد می شد اما در سال 95 نزدیک یک میلیون تن و امسال حدود 55 هزار تن گندم برای فراوری و صادرات وارد کشور شده است.

عباسی معروفان پیش بینی کرد که برای سال آینده نیز با تولید بیش از 10 میلیون تن محصول گندم در کشور استمرار خودکفایی تداوم یابد.
وی با بیان این که طی سه سال اخیر واردات گندم به حداقل خود رسیده است، گفت: اکنون بالای 600 هزار تن گندم، آرد و مشتقات کیک، بیسکوئیت و کلوچه صادر شده است در حالی 

که در سال 91 نزدیک ۷ میلیون تن واردات گندم انجام شد که این امر باعث خروج قابل توجه ارز از کشور می شد.
معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران با اشاره به این که قیمت هر تن گندم وارداتی 350 دلار محاسبه می شود، افزود: خودکفایی ما در تولید گندم منجر به 3 میلیارد دلار 

صرفه جویی ارزی در این بخش شده است.
او درباره صادرات این محصول نیز گفت: سال گذشته با تولید 13 میلیون تن گندم و خرید بیش از 11 هزار تن از این محصول با سه تن مازاد تولید مواجه شدیم که مجوز صادرات آن برای 

یک میلیون تن صادر شد و تاکنون 600 هزار تن از این محصول به کشورهای هدف از جمله افغانستان، عراق و عمان صادر شده است.
عباسی معروفان تصریح کرد: صادرات گندم در درآمد صادرات غیرنفتی نیز تاثیر گذار است زیرا سال گذشته نزدیک به 50 هزار تن صادرات انجام شد اما امسال این رقم به 600 هزار تن 

می رسد که بیش از 10 تا 11 برابر نسبت به سال گذشته افزایش را نشان می دهد.
وی همچنین از صادرات گندم دوروم ایران به کشورهای عضو اتحادیه اروپا و ایتالیا خبر داد.

گندم دوروم بعد از گندم معمولی دارای اهمیت زیادی است و در مقابل خشکسالی و بیماری ها از گندم های سخت بهاره مقاوم تربوده و به دو صورت پاییزه و بهاره کشت می شود. انواع پاییزه 
آن در مقابل سرما مقاومند و برای تهیه آرد ماکارونی کشت می شوند. این گندم دارای سنبله های پر و ریشک دار است.ا



سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه نسف قارشی تیم 
ضعیفی نبوده است، به صحبت های اخیرسرپرست 
باشگاه واکنش نشان داد و گفت: من لیست بازیکنانم 

را به باشگاه تحویل داده ام. 
برانکو ایوانکوویچ بعد از تمرین دیروز پرسپولیس در 
جمع خبرنگاران گفت: یکبار دیگر به بازیکنانم به 
خاطر بازی خوبشان تبریک می گویم. آنها خوب بازی 

کردند و شروع خوبی برای آسیا بود.
وی افزود: شاید نتیجه بازی نشان بدهد نسف تیم 
این برد  اینطور نیست.  اما  نبوده است  قدرتمندی 
قاطعانه را مرهون کار بازیکنان و شوق آنها هستیم. 

همه ما از این نتیجه راضی هستیم.
سرمربی پرسپولیس با اشاره به بازی بعدی این تیم در 
آسیا مقابل السد قطر، تاکید کرد: به نظرم السد قوی 
ترین تیم قطر است. بازیکنانی مثل ژاوی و پورعلی 
گنجی به السد کیفیت مضاعفی داده اند. آنالیزور ما 

برای آنالیز بازی السد و الوصل به دبی رفته بود. السد 
تیم متعادل و خوبی است. نیازی نیست بگویم بازی با 
آنها سخت است. در لیگ قهرمانان آسیا تیم ضعیفی 

وجود ندارد.
وی درباره محسن مسلمان و غیبتش در تمرین امروز 
گفت: مسلمان اجازه گرفت که نیامده است. او به 

خاطر کار شخصی به مشهد رفته است.
سرمربی پرسپولیس درباره اضافه شدن علی علیپور 
به تیم ملی و اینکه با این حساب تعداد زیادی از 
بازیکنانش را به خاطر حضور در ریکاوری تیم ملی 
در تمرینات نخواهد داشت، گفت: به علیپور به خاطر 
بازی ها و گلهایی  که می زند و دعوتش به تیم ملی 
تبریک می گویم. خوشحالم از اینکه علیپور با کار 
خوب و گلهای خوبش، خودش را به تیم ملی تحمیل 

کرد. مهم نیست که ملی پوشان در تمرین نیستند.
برانکو درباره نیمکت نشینی محسن مسلمان و کمال 

کامیابی نیا تاکید کرد: کمال که مصدوم بود. در این 
بازی به او میدان دادم که کم کم روی فرم بیاید. 
مسلمان هم نیمکت نشین است چون بازیکنان دیگر 

خوب بازی می کنند.
وی در خصوص اینکه حمیدرضا گرشاسبی سرپرست 
باشگاه پرسپولیس گفته بود برانکو هنوز لیستی به 
باشگاه نداده است، گفت: ما لیست را داده ایم ولی 
هنوز مذاکره با بازیکنان را شروع نکرده ایم. این هم 
در روزهای پیش رو انجام می گیرد. بارها گفته ایم که 

روی تمام بازیکنانمان حساب می کنیم.
بر  برانکو درباره صحبتهای حسین ماهینی مبنی 
قرارداد  برای تمدید  بازیکنان خواسته هایی  اینکه 
دارند، گفت: طبیعی است که باید با بازیکنانی که 
قراردادشان تمام شده است، مذاکره شود. باشگاه و 
بازیکنان استانداردها و نیازهای خاص خودشان را  

دارند.
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کی روش 20۱8 در موقعیت برانکو 200۶ 

بارها درباره یکی از مهم ترین جملات جام جهانی 2006 نوشته شده، این 
که عادل فردوسی پور در پایان بازی با پرتغال فریاد زد خداحافظ جام جهانی، 

خداحافظ برانکو ایوانکوویچ.
در آن زمان طرفداران فوتبال ایران خشمگین از دو شکست تیم ملی در مقابل 
دو تیم مدعی مکزیک و پرتغال، در اعتراض به فضای پر التهاب تیم ملی به 
دنبال یک قربانی برای تخلیه احساسات می گشتند. نقشی که در ابتدا به ابراهیم 
میرزاپور و علی دایی رسید  و سپس این فشار به دوش سرمربی خارجی تیم ملی 
منتقل شد؛ برانکو ایوانکوویچ که پس از 5 سال فوق العاده با تیم ملی، قهرمانی 
بازی های آسیایی بوسان، صعود راحت به جام جهانی، مقام سومی جام ملت 
های آسیا، حالا باید پاسخگوی احساسات جریحه دار شده مردمی می شد که از 

تیم ملی انتظاری  بیشتر از دو شکست در دو بازی اول داشتند.
 در آن زمان عادل فردوسی پور همسو با مردم ایران به عنوان تنها گزارشگر 
حاضر در جام جهانی 2006، پروژه برکناری ایوانکوویچ را رسمی کرد؛ او و 
صداوسیما این پروژه را پیش بردند اگرچه مخالفت هایی جدی از سوی سازمان 
تربیت بدنی و شخص علی آبادی روی برانکو وجود داشت و آن ها این مربی 
کروات را فاقد کاریزما و دانش لازم برای هدایت تیم ملی می دانستند. برانکو 
در پایان جام جهانی و بعد از بازی با آنگولا از تیم ملی رفت و تا سالیان به ایران 
برنگشت و سپس تیم ملی به امیر قلعه نوئی رسید و پس از حذف از جام ملت 
ها، مربیان مختلفی از جمله منصور ابراهیم زاده، علی دایی و افشین قطبی تیم را 
در اختیار گرفتند و حاصل این دوره بلند چیزی جز ناکامی نبود تا کارلوس کی 
روش با قرارداد بلند مدت در سال 2011 تاریخ را دوباره به صفحات درستش 
بازگرداند و تیم ملی ایران را صاحب قدرت و صلابتی کرد که پیش از این در 

دوره برانکو قابل مشاهده بود. 
 برانکو البته بعد از 10 سال در هیئت یک سرمربی باشگاهی به ایران برگشت 
و این بار با پرسپولیس پروژه جدیدی را شروع کرد .او در دوران غیبت در ایران 
نیز مربی موفقی بود و تجارب جدیدی برای خود به ثبت رساند. اما با وجود 
تمام موفقیت ها کمتر مورد علاقه و اقبال روزنامه نگاران فوتبال در ایران بود 
تا این که با درخشش در پرسپولیس، آن ها و البته هواداران پرتعداد فوتبال در 
ایران را شیفته خود کند. یک حس جدید که در دوره قبلی حضور او در ایران 
وجود نداشت؛ اگرچه در آن زمان برانکو موفق و کم حاشیه کار خود را در ایران 

انجام می داد.
 نکته مهم در این بازخوانی، توجه کردن به این نکته است که همراهی با موج 
هواداری در ایران، عموما نتیجه خوبی به همراه نداشته است. همانطور که امروز 
کی روش با انتقادات تند علی کریمی، به ناگاه با جبهه ای از هواداران روبرو می 
شود و این مسئله بیش از هرچیز ما را به روزهای جام جهانی 2006 و پس 
از آن می برد. دوره ای که اعتمادها به تیم ملی در حداقل خود قرار گرفت و 
فضای مسموم اطراف کادرفنی و بازیکنان باعث شد شکست تیم ملی دردناک 
تر جلوه کند. اگرچه برانکو برای عدم درخشش مدنظر هواداران دلایل بسیاری 
داشت که بخش اعظم آن به مصدومیت ستاره ها برمی گشت. اما در فضای تب 
زده پس از جام جهانی، هیچ کس حاضر به شنیدن حرف های درست نبود؛ 
بنابراین سرمربی تیم ملی طوری مورد نفرت مردم قرار گرفت که حتا جرات 

نکرد به ایران برگردد.
  در حال حاضر نیز  این بیم وجود دارد که پس از حرف های علی کریمی و 
غلیان احساسات مردمی، کارلوس کی روش هم بعد از ۷ سال حضور کاملا موفق 
در ایران و در حالی که بخش اعظم هواداران را پشت خود می دید، به ناگاه این 
هواداری خالصانه و علاقه مندی بی پایان را از دست بدهد و این مسئله به شمایل 

او به سرمربی بزرگ تیم ملی ایران ضربه وارد کند.
  نکته اینجاست که اگرچه علی کریمی حرف های درستی درباره نحوه کار 
سرمربی تیم ملی می زند اما سرمربی تیم ملی ایران نیز باوجود همه مخالفت 
ها برای کارها و تصمیمات خود دلایلی دارد و در نهایت با نتایج خود به انتقادات 

پاسخ می دهد.
  اگر دوره کوتاه باقی مانده تا جام جهانی را در نظر بگیریم و فکر کنیم مردم 
به هر دلیلی دست از حمایت از کی روش بکشند، در نهایت به سختی می توان 
انتظار داشت که به مقصد برسد. به خاطر داشته باشیم در مرتبه قبلی در جام 
جهانی 2014 تیم کی روش با اوج حمایت مردم و انرژی مثبت یک ملت وارد 
مسابقات شد و دو بازی عالی مقابل آرژانتین و نیجریه انجام داد. اما اگر به هر 
دلیلی تیم 201۸ ایران قالب تهی کند و سرمربی از اقتدار کمتر دیده شده خود 
فاصله بگیرد، سقوطی سخت در انتظار تیم ملی خواهد بود. به خصوص که 

سخت ترین گروه و دشوارترین تیم ها در انتظار ما هستند.
در نهایت اگرچه علی کریمی و مناظره دیروز فریاد نسلی هستند که از کلیت 
اداره کنندگان ایران و البته مدیران فوتبال انتظار بیشتری دارند، اما کافی است 
به این نکته فکر کنیم که شاید نتیجه این اعتراضات از دست رفتن شرایطی 
باشد که کارلوس کی روش به اتکای آن، یک تیم ملی بزرگ و شکست ناپذیر 
را سازمان داده است. پس بهتر است با منصف بودن نسبت به انتقادات کریمی و 
البته توجه داشتن به نکات مثبت و در عین حال تلاش برای پیگیری مطالبات 
،نهالی را که از ۷ سال پیش توسط سرمربی تیم ملی ایران کاشته شده است را 

مورد آسیب قرار ندهیم. 
به خاطر داشته باشیم که یک بازی مشابه این در دوره زمانی نه چندان دور 
انجام شده و اندوه عمومی را به جامعه ایران تزریق کرده است. ای کاش این بار 
مسیر آنی نباشد که در دوره برانکو در جام جهانی 2006 بود. جایی که فریاد 
معدود روزنامه نگاران هوادار برانکو شنیده نشد تا فوتبال ایران فترتی 6 ساله را 

تجربه کند.

با پایان رقابت های جام فجر

قم نایب قهرمان فلوربال باشگاه های ایران شد
تیم هیأت انجمن های ورزشی استان قم با کسب مقام دوم و عنوان نایب قهرمانی 

به کار خود در پیکارهای کشوری فلوربال جام فجر پایان داد. 
نخستین دوره مسابقات فلوربال قهرمانی باشگاه های کشور با عنوان جام فجر به 
همت انجمن فلوربال فدراسیون انجمن های ورزشی به میزبانی هیأت انجمن های 
ورزشی استان مازندران در شهر ساری به انجام رسید و برترین های خود را 

شناخت.
مربی تیم فلوربال هیأت انجمن های ورزشی استان قم در گفت وگو با خبرنگار 
فارس اظهار کرد: تیم های شرکت کننده در این دوره از مسابقات به میزبانی 
سالن شهرداری شهرستان ساری با یکدیگر به شکل دوره ای به رقابت پرداختند، 
بازی هایی که در آن پنج تیم حضور داشتند و رقابت آنها برای قهرمانی از کیفیت 
قابل توجهی برخوردار بود. حسین خلیلی اضافه کرد: این نخستین دوره مسابقات 
فلوربال لیگ باشگاه های کشور بود که در گرامیداشت سالگرد پیروزی انقلاب با 
عنوان یادواره شهید سیدمصطفی علمدار به انجام رسید و تیم هیأت انجمن های 

ورزشی قم بعد از زنجان به مقام نایب قهرمانی این رقابت ها دست یافت.
وی خاطرنشان کرد: در رده بندی نهایی این رقابت ها تیم فلوربال هیأت زنجان 
با کسب هشت امتیاز رتبه نخست را به خود اختصاص داد، تیم هیأت انجمن های 
ورزشی قم نایب قهرمان شد و مازندران )الف( روی سکوی سوم ایستاد، ضمن 

اینکه تیم های کردستان و مازندران )ب( نیز در این مسابقات حضور داشتند.
مربی تیم فلوربال هیأت انجمن های ورزشی استان قم که از جمله بازیکنان 
ملی پوش این رشته نیز به شمار می رود تصریح کرد: تیم فلوربال قم در حالی به 
مقام نایب قهرمانی سال 1396 لیگ فلوربال باشگاه های کشور رسید که دو ماه 

قبل رتبه چهارم قهرمانی کشور را در اصفهان به دست آورده بود.
وی در پایان اظهار کرد: فلوربال قم دارای چند بازیکن ملی پوش است که به 
واسطه درخشش در مسابقات مختلف داخلی توانایی و قابلیت های فنی خود را 
به کادر فنی تیم ملی نشان داده اند و اکنون در جمع اردونشین های تیم اعزامی 

به رقابت های برون مرزی قرار دارند.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال با بیان اینکه تیم های کشورهای عربی به 
وقت کشی آلوده هستند، گفت: با بازی استقلال مقابل الریان امیدوار شدم که برابر 

الهلال به پیروزی برسیم. 
حسن زمانی درباره تساوی تیم فوتبال استقلال مقابل الریان قطر در هفته اول لیگ 
قهرمانان آسیا، گفت: بازی بسیار عالی بود. استقلال 62 درصد از کل سهم بازی را 
در اختیار داشت و حاکم بر مسابقه بود. این نشان دهنده مدیریت و توانایی بازیکنان 

و کادر فنی است که جا دارد از آنها تشکر کنم.
وی تاکید کرد: من به این تیم استقلال خیلی اعتقاد دارم. اگر تیم الریان دست از 
وقت کشی و حاشیه سازی بر می داشت بهتر می توانستیم نتیجه بگیریم و حتی 
می توانستیم برنده باشیم. متاسفانه تیم های کشورهای عربی به این مسائل آلوده 

هستند و نمی شود کاری هم کرد.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال ادامه داد: الریانی ها دنبال حاشیه سازی بودند 
و می خواستند استقلال را به حاشیه بکشند. حتی دو، سه بار هم در این کار خود 
موفق بودند ولی خوشبختانه توانستیم بازی را به تساوی بکشیم. بازیکنان استقلال 
نشان دادند که در بازی های بزرگ باوجود ایجاد این حواشی می توانند قدرتشان 

را نشان بدهند.
زمانی درباره ضعف استقلال در خط دفاعی و اشتباه پژمان منتظری هم گفت: کادر 
فنی باید بیشتر روی نقاط ضعف کار کند. منتظری هم تازه از مصدومیت رها شده 

و باید به او زمان داد تا از حالت قبل خارج شود.
وی همچنین با اشاره به دیدار هفته آینده استقلال برابر الهلال در عمان تصریح 
کرد: تیم ما در قطر می ماند و اردویش را در این کشور تا بازی با الهلال ادامه می 
دهد. با عملکردی که من از بازیکنان استقلال مقابل الریان دیدم امیدوار شدم که 

نتیجه بهتری در بازی بعد می گیریم و می توانیم الهلال را شکست بدهیم.

رئیس فدراسیون بسکتبال گفت: انتخاب سرمربی تیم ملی برعهده کمیته فنی بود 
و همه باید به آن احترام بگذاریم.  رامین طباطبایی در مورد حضورش در بازی پایانی 
فینال لیگ برتر بسکتبال اظهار داشت: بازی خوبی بود و هر دو تیم شایسته بازی 
کردند و طبیعتا هر تیمی که کمتر اشتباه کند، برنده می شود. میزبانی هم به سود 
تبریزی ها بود و از این موقعیت هم استفاده کردند و به قهرمانی رسیدند. وی ادامه داد: 
به نظر من هر 4 تیم نیمه نهایی شایسته بودند و کسی فکر نمی کرد تمام مسابقات 
به بازی پنجم بکشد. مهم این است که بسکتبال ایران برنده باشد. رئیس فدراسیون 
بسکتبال عنوان کرد: اگر بتوانیم بسکتبال را در استان ها توسعه دهیم و تیم ها گسترش 
پیدا کنند، بسکتبال بازارش داغ تر می شود. از شهرداری هایی که در بسکتبال سرمایه 
گذاری می کنند تقاضا داریم در بسکتبال سه نفره هم کار کنند و بتوانیم در اکثریت 
محلات زمین بسکتبال داشته باشیم. طباطبایی در مورد اینکه گفته اند نتایج نیمه 
نهایی خارج از زمین رقم خورده و داوران تحت تاثیر افراد قرار گرفته اند، تاکید کرد: 
سالها به عنوان بازیکن و  مربی در بسکتبال بوده ام و اینطور نیست که گفته اند و 
داوران هم به هرحال مانند همه اشتباه می کنند. اینکه تیمی می بازد و بخواهد نتایج 
را به داوری نسبت دهد، صحیح نیست. وی ادامه داد: داوری ها مشکل خاصی نداشت، 
البته باید نقاط ضعف خود را پوشش دهیم تا سال آینده قضاوت ها بهتر شود. آن هم 
با کلاس های داوری که برگزار می شود. سرمربیان و سرپرستان تیم ها هم باید در 
این زمینه کمک کنند و باخت ها را به داوری نسبت ندهند.رئیس فدراسیون بسکتبال 
در مورد انتخاب شاهین طبع به عنوان سرمربی تیم ملی، گفت: به هرحال کمیته فنی 
پس از نشست هایی که داشت این انتخاب صورت گرفت و همه باید به موفقیت تیم 
ملی کمک کنیم و نقدها سازنده باشد. تیم ملی هم بازی مهمی پیش رو دارد و باید 

از حاشیه ها دوری کنیم.

دومین کاراته وان سال 201۸ به میزبانی دبی تا دو روز دیگر آغاز می شود و مهدی 
زاده به دلیل آسیب دیدگی از ناحیه کمر حضور در آن مسابقات را از دست داد.

به  گزارش  ایسنا، دومین مرحله از کاراته وان سال 201۸ ، 2۸ بهمن ماه به میزبانی 
دبی آغاز می شود و در حالی که امیر مهدی زاده قصد حضور در این رویداد را با هزینه 
شخصی داشت از ناحیه کمر دچار آسیب دیدگی شد و نمی تواند در این مرحله حضور 

یابد.
امیر مهدی زاده دارنده 2 مدال طلا و 1 برنز جهان و 3 طلای آسیا در نخستین 

کاراته وان سال 201۸ که به میزبانی پاریس برگزار شد عنوان پنجمی را کسب کرد.
حضور تیم   ملی کاراته در این مرحله هنوز مشخص نیست و برخی از ملی پوشان با 

هزینه شخصی خود در این مرحله حضور خواهند یافت.

عضو هیات مدیره باشگاه استقلال :

به شکست الهلال امیدوار شدم

رئیس فدراسیون بسکتبال: 

انتخاب سرمربی تیم ملی بسکتبال برعهده 
کمیته فنی بود 

به دلیل آسیب دیدگی از ناحیه کمر 

مهدی زاده کاراته وان دبی را از دست داد

دبیرکل فدراسیون فوتبال که حدود دو دهه در فوتبال ایران حضور داشته، 
این روزها سخنانی را مطرح می کند که در مغایرت با اقدمات و اظهاراتش در 

سال های گذشته است.
دبیرکل کنونی فدراسیون فوتبال و مدیرعامل سابق سپاهان اصفهان از جمله 
افرادی است که "نان مدیریت دولتی" در فوتبال را می خورد. او که از دوستان 
نزدیک مهدی تاج و محمود اسلامیان و مدیران فولادی اصفهان است، در این 
سال ها توانسته از کنار دوستان نزدیکش به مناصب مختلفی در فولاد و فوتبال 

دست پیدا کند.
محمدرضا ساکت از زمان مدیریت بر باشگاه سپاهان بر سر زبان ها افتاد و حالا 
که به دبیرکلی فدراسیون فوتبال رسیده منتقدان زیادی دارد. او در همین مدت 
زمان کوتاه حضورش در فدراسیون فوتبال عملکرد خوبی در تیم های ملی نداشته 
و حضور او با ناکامی تیم های امید، جوانان و ... در رقابت های مختلف همراه شده 

است.
دبیرکل فدراسیون فوتبال در بخشی از مناظره اش با علی کریمی بدون ارائه 
سند و مدرکی منکر بخش از گفت وگوی سه ساعته خود که با حضور در دفتر 
اصفهان خبرگزاری دانشجویان ایران انجام داده بود، شد. او بیش از سه سال قبل 
از عملکرد اداری و اخلاقی کی روش به واسطه زیر سوال بردن امکانات تیم ملی 
انتقاد کرده بود اما بعد از چند سال به یکباره و در یک مناظره به ساده ترین حربه 

متوصل شده و چنین اظهاراتی را منکر می شود.
ساکت در مدت زمان اخیر هم صحبت های خود در سال های گذشته را به 
روش های گوناگون زیر سوال برده است. به نظر می رسد رییس سازمان تیم های 

ملی حافظه خوبی ندارد که بعضا زیر گفته های خودش هم می زند.

در ادامه به چند نمونه از تناقض گویی های گفتاری - گفتاری یا گفتاری - رفتاری 
جناب دبیرکل! اشاره می کنیم.

از قرارداد اسپانسری با آدیداس تا خرید پوشاک
آخرین اظهار و عمل متناقض "ساکت" در قرارداد با شرکت تولیدات پوشاک 
ورزشی آدیداس بود. او که از حدود 2 سال قبل وعده قرارداد اسپانسری با 
آدیداس را داده بود در نهایت یک قرارداد تبلیغاتی را با این شرکت آلمانی منعقد 

کرد و فدراسیون فوتبال موظف به خرید پوشاک ورزشی است .
وقتی پشت تیم ملی امید خالی شد

موفقیت نسل اخیر تیم ملی جوانان با امیرحسین پیروانی در رقابت های قهرمانی 
آسیا و حضور در جام جهانی زیر20 سال، منجر به این شد که ساکت طرح حضور 
تیم ملی جوانان در رقابت های زیر 23 سال آسیا را مطرح کند. ساکت همان زمان 
اعلام کرد که هدف از حضور جوانان زیر 20 سال در رقابت های زیر 23 سال 

نتیجه گیری نیست و تیم ملی با هدف کسب تجربه به این مسابقات می رود .
اما بعد از ناکامی تیم ملی امید به دور نهایی رقابت های قهرمانی آسیا، کادر 
فنی و بازیکنان این تیم را کنار گذاشتند و ساکت هم هیچ حمایتی از تیم ملی 

انجام نداد.
ساکت می تواند بازیکنانش را به تیم ملی ندهد اما سایر تیم ها نه

چند ماه قبل، زمانی که علیرضا منصوریان بازیکنان خود را به دلیل تداخل 
برنامه های باشگاهی با ملی، به تیم ملی امید نداد، محمدرضا ساکت به عنوان 
رییس سازمان تیم های ملی از هیچ اقدامی برای جریمه کردن بازیکنان استقلال 
دریغ نکرد و در نهایت هم مانع حضور سه بازیکن استقلال در نخستین بازی 

استقلال در فصل جاری شد .

این در حالی است که ساکت، در سال ۸9 به دلیل تداخل برنامه های تیم ملی 
با برنامه های باشگاهی، به عنوان مدیرعامل سپاهان اعلام کرد که این باشگاه 

بازیکنان خود را در اختیار تیم ملی قرار نمی دهد .
اقدام برای خرید امتیاز لیگ برتری در قامت مدیرعامل فولاد ماهان

ساکت در ابتدای فصل گذشته و فصل جاری به همراه مهدی تاج مانع انتقال 
امتیاز نفت تهران به خارج از استان تهران شد اما خود او در سال 91 و در دوران 
تصدی مدیرعاملی فولاد ماهان اصفهان، با چندین تیم مختلف برای خرید امتیاز 
لیگ برتری مذاکره کرده بود که امیر عابدینی، مدیرعامل وقت داماش گیلان از 
اقدام او انتقاد کرد .حتی او در تلاش بود تا بتواند با انتقال امتیاز سپاهان و ذوب 
آهن به فولاد ماهان مجددا مدیرعاملی در لیگ برتر را تجربه کند که این اتفاقات 

روی نداد و ساکت به سمت و سوی تیم داری در سایر رشته ها رفت.
از برخورد نادرست با کاپیتان سابق تیم ملی تا پیشنهاد برای تجلیل

دبیرکل فدراسیون فوتبال در ماجرای کنار گذاشتن مربیان ایرانی توسط 
کارلوس کی روش که منجر به بی احترامی به پیشکسوتان بزرگ فوتبال 
ایران مانند جواد نکونام و افشین پیروانی شد، سکوت کرد و به این جمله که 
"سرمربی تیم ملی کادر خود را انتخاب می کند،" بسنده کرد. با این حال او در 
زمانی که سمتی در فدراسیون فوتبال نداشت، به واسطه حضور جواد نکونام 
در جمع نامزدهای کسب جایزه برترین بازیکن آسیا، پیشنهاد داده بود از جواد 

نکونام تقدیر به عمل بیاید .
کی روش؛ مهندس امروز، بی اخلاق دیروز

او بعد از رسیدن به دبیرکلی فدراسیون و حضور در سازمان تیم های ملی، در 
مصاحبه های مختلفی کی روش را عامل موفقیت های فوتبال ایران می دانست و 
معتقد بود او مهندس فوتبال ایران است که عملکرد بسیار خوبی داشته اما همین 
فرد حدود سه سال قبل درباره کی روش گفته بود که عملکرد کی روش در بخش 
اداری و اخلاقی را نمی پسندد چرا که او با برخورد نادرست با بازیکنان و مربیان 
فوتبال ایران و طرح مشکلات مروبط به لباس تیم ملی، اعتبار یک ملت و کشور 

را زیر سؤال برده است .
البته نباید از کنار این مساله ساده بگذریم که جناب ساکت پس از گذشت بیش 
از سه سال از این اظهار نظرش درباره کی روش، تازه یادش آمده که آن را در 

برنامه تلویزیونی تکذیب کند!
از عدم جذب دروازه بان خارجی تا افزایش قیمت آنها

به گزارش ایسنا، در مقطعی از فوتبال ایران، منع حضور دروازه بان خارجی 
مطرح شد که ساکت با دفاع تمام قد از این طرح موجب شد دروازه بان های 
متوسط فوتبال ایران با قیمت فزاینده ای به تیم های مختلف بپیوندند اما بعد از 

گذشت چند سال، مشخص شد این طرح به ضرر فوتبال ایران بوده است .
عبور از سقف قرارداد در زمان مدیریت سپاهان

بعد از جدایی ساکت از باشگاه سپاهان، رییس هیات مدیره این باشگاه تاکید 
کرد که ساکت برای جذب بازیکنان بزرگ ایران اقدام به پرداخت مبالغ هنگفت 
و خارج از سقف قرارداد کرده بود و بازیکنان در فصل آینده حاضر نشدند با مبلغ 
سقف قرارداد در این تیم اصفهانی بمانند. این در حالی است که ساکت همیشه 

مدعی رعایت سقف قرارداد .
به گزارش ایسنا،  به تمام این ها، می توان اشتباه های بزرگ دبیرکل فدراسیون 
فوتبال در برگزار جشن هایی چون برترین های لیگ برتر - که با مشکلات بزرگ و 
 AFC اساسی همراه بود - و جشن صعود تیم ملی به جام جهانی - که با جریمه
همراه بود - را اضافه کنیم. سلسله تناقض های جناب محمدرضا ساکت، نه مشکل 

اساسی فوتبال ایران اما یکی از مشکلات فعلی آن است.
حضور فردی چون ساکت در پست دبیرکلی فدراسیون فوتبال،  در صورتی که 
این چنین نظرات متناقضش ادامه داشته باشد، قطعا باعث بروز مشکلات بزرگ 

در فوتبال ایران می شود.

واکنش برانکو به اظهارات گرشاسبی:

من لیست بازیکنانم را به باشگاه تحویل داده ام
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5 علمی و سلامت 

عوارض جانبی مصرف بیش از حد ضد اسیدها 
افراد بسیاری برای تسکین درد ناشی از بازگشت اسید معده به مری و سوزش سردل 
پس از خوردن غذا از ضد اسیدها استفاده می کنند. چهار نوع ضد اسید وجود دارند و 
همه آنها به روشی مشابه عمل می کنند. با کمک مواد فعال خنثی کننده ای از جمله 
آلومینیوم، کلسیم، منیزیم، و بی کربنات سدیم، ضد اسیدها با ایجاد تغییر در pH معده 
سطح اسیدی بودن آن را کاهش می دهند. این شرایط به کاهش سوزش معده، مری، 

یا دوازدهه کمک می کند.
 ضد اسیدها ممکن است با ایجاد پوششی در مری و معده به منظور کاهش تماس بین 
اسید گوارشی و لایه سطحی دیواره داخلی این اندام ها به درمان بیماری بازگشت اسید 
معده به مری، گاستریت )ورم معده(، و بیماری زخم پپتیک کمک کنند. همچنین، آنها 

می توانند سوزش سردل و سوء هاضمه را نیز تسکین دهند.
ما اغلب ضد اسیدها را به عنوان دارویی کاملا بی خطر در نظر می گیریم، اما همانند 
بیشتر داروها، آنها نیز می توانند موجب برخی عوارض جانبی ناخواسته شوند. در نتیجه، 

پیش از استفاده از آنها باید با یک پزشک مشورت کنید.
استفاده مناسب و به اندازه از ضد اسیدها احتمالا هیچ عارضه جانبی جدی در بیشتر 
مردم ایجاد نمی کند. اما استفاده بلند مدت می تواند بر دستگاه گوارش و همچنین 
اندام های دیگر اثرگذار باشد. ضد اسیدها به عنوان یک راه حل موقتی خوب هستند، 
اما استفاده روزانه و دائمی از آنها می تواند مشکل آفرین باشد. در ادامه با برخی عوارض 
جانبی منفی که می توانند به استفاده بیش از حد از ضد اسیدها اشاره داشته باشند، 

بیشتر آشنا می شویم.
یبوست 

یبوست یکی از علائم شایع استفاده بیش از حد از ضد اسیدها است. این شرایط بیشتر 
به واسطه مصرف ضد اسیدهای حاوی کلسیم و آلومینیویم رخ می دهد. یبوست نشانه 
ای گذرا نیست و به طور معمول تا زمانی که از ضد اسیدها استفاده می شود، ادامه دارد. 
اگر چنین شرایطی شکل گرفته است، استفاده از دارویی متفاوت، مانند یک مهارکننده 
پمپ پروتون یا مسدود کننده H2 ایده خوبی است. ضد اسیدها می توانند موجب بروز 
اسهال نیز شوند که نمونه های حاوی منیزیم بیشتر در این زمینه نقش دارند. اسهال به 

طور معمول گذرا است، اما می تواند با تداوم استفاده از ضد اسید دوباره رخ دهد.
مشکلات عضلانی 

انقباض عضلانی، ضعف کلی، و حتی درد عضلانی از جمله شایع ترین شکایات در این 
زمینه هستند. این شرایط به واسطه تحت تاثیر قرار گرفتن سطوح کلسیم، منیزیم، و 
فسفر در جریان خون شکل می گیرد. به بیان ساده، هر گونه تغییر در سطوح الکترولیت 
های مختلف ممکن است اثری قابل توجه بر عملکرد عضلانی و عصبی داشته باشد. 
مصرف دوزهای بالا از ضد اسیدها یا استفاده منظم از آنها می تواند در تعادل بدن اختلال 
ایجاد کرده و به بروز برخی علائم عضلانی عجیب منجر شود. شدت علائم به مقدار ضد 

اسیدها و مدت زمان استفاده از آنها بستگی دارد.
مشکلات تنفسی 

کند شدن آهنگ تنفس می تواند نشانه ای از مصرف بیش از حد ضد اسیدها باشد. 
 pH بیشتر مصرف ضد اسیدهای حاوی بی کربنات سدیم یا کربنات کلسیم که می توانند

جریان خون را افزایش دهند به شکل گیری این شرایط منجر می شود.
با افزایش pH در جریان خون، بدن برای قلیایی تر کردن محیط تلاش می کند، از این 
رو نرخ تنفس کاهش می یابد. با کند شدن آهنگ تنفس، احتمال تجمع دی اکسید 
کربن افزایش می یابد که می تواند به احساس خستگی یا خواب آلودگی منجر شود. 
اگر تغییر در تنفس پایدار بماند، این شرایط می تواند در زندگی روزانه و بهره وری فرد 

اختلال ایجاد کند.
خطر عفونت 

در شرایطی که اسید معده به گوارش غذا کمک می کند، به محافظت از بدن در برابر 
باکتری های مضر موجود در غذا و نوشیدنی ها نیز کمک می کند. از این رو، مصرف بیش 
از حد ضد اسیدها می تواند مشکل آفرین باشد. خنثی کردن بیش از حد اسید معده می 
تواند امکان بقای باکتری ها در دستگاه گوارش را افزایش دهد. در اصل، این شرایط یکی 
از مکانیسم های دفاعی اصلی بدن را تضعیف می کند. با توجه به نوع باکتری این شرایط 
می تواند به بروز گاستروآنتریت و همچنین اسهال منجر شود. همچنین، خطر ابتلا به 

بیماری های قسمت بالایی دستگاه تنفسی نیز افزایش می یابد.
هایپرکلسمی 

استفاده بیش از حد از ضد اسیدهای حاوی کربنات کلسیم ممکن است به هایپرکلسمی 
یا غلظت بالای کلسیم در خون منجر شود. هایپرکلسمی می تواند به نارسایی کلیوی و 
رسوب کلسیم در اندام ها، به ویژه در کلیه ها منجر شود. این شرایط می تواند خطرناک 
باشد، زیرا تجمع کلسیم در کلیه ها، دستگاه گوارش، ریه ها و به ویژه در رگ های 
خونی ممکن است عملکرد اندام را به واسطه جریان خون ضعیف دچار اختلال کند و 
حتی به نارسایی منجر شود. خوشبختانه هایپرکلسمی با توقف استفاده از ضد اسیدها 

برگشت پذیر است.
سنگ کلیه 

ضد اسیدهای حاوی کلسیم ممکن است میزان کلسیم دفع شده از طریق ادرار را 
افزایش دهند، که این شرایط می تواند به تشکیل سنگ های کلیه منجر شود.

از نشانه های سنگ کلیه می توان به مشاهده خون در ادرار و همچنین احساس درد در 
ناحیه کمر و پهلوها اشاره کرد. سنگ های کلیه می توانند دردناک باشند و حتی موجب 

اسپاسم حالب که کلیه را به مثانه متصل می کند، و مسدود شدن جریان ادرار شوند.
افراد مبتلا به بیماری کلیوی باید از مصرف ضد اسیدها، به ویژه نمونه هایی که حاوی 
آلومینیوم هستند، پرهیز کنند، زیرا آنها در عملکرد کلیوی اختلال ایجاد می کنند و می 

توانند زمینه ساز افزایش آلومینیوم به سطحی سمی در جریان خون شوند.
پوکی استخوان 

یکی از عواض جانبی جدی ناشی از مصرف بیش از حد ضد اسیدها افزایش خطر 
ابتلا به پوکی استخوان است. ضد اسیدهای حاوی آلومینیوم ممکن است استخوان ها 
را تضعیف کنند، زیرا می توانند موجب تخلیه برخی مواد مغذی کلیدی مانند کلسیم 
و فسفات از بدن شوند. این شرایط به ویژه برای افرادی که در معرض ابتلا به استئوپنی 
)کاهش تراکم استخوان( قرار دارند و آنهایی که سابقه خانوادگی پوکی استخوان دارند، 

نگران کننده است.

5منبع غذایی شگفت انگیز سرشار از
 کلسترول بد!

کلسترول بد که به نام ال دی ال نیز شناخته می شود، می تواند منجر به تشکیل پلاک 
در شریان ها شده و باعث مشکلات شدید قلبی عروقی می گردد.

وجود  چربی در بدن برای ایجاد اسیدهای صفراوی، عملکرد قلبی عروقی و مجموعه 
ای از فرایندهای بدن ضروری است. مشکل از جایی آغاز می شود که شما مقادیر 
بیشماری از چربی ها را دریافت کنید و خود را در معرض خطر ابتلا به هیپوکلسترولمی 

یا همان تجمع پلاک در شریان ها قرار دهید.
لیپوپروتئین با چگالی پایین یا همان ال دی ال نوعی چربی است که به عنوان قاتل 
خاموش هم شناخته شده است. وقتی سطح کلسترول ال دی ال بالاتر از 130 میلی 
گرم در دسی لیتر باشد، شما در معرض ابتلا به هیپو کلسترولمی خواهید بود. البته این 
خطر زمانی تشدید می شود که سطح کلسترول خوب یا همان اچ دی ال نیز در مردان 
کمتر از 35 میلی گرم در دسی لیتر و در زنان کمتر از 40 میلی گرم در دسی لیتر باشد.

علائم بالینی کلسترول بالا در هر فرد می تواند متفاوت باشد با این حال احساس 
ها،  اندام  در  التهاب  دهان،  بد  بوی  یبوست،  هاضمه، خستگی،  سوء  یا  سنگینی 
سرماخوردگی های پی درپی، سردرد، بینایی تار و درد قفسه سینه از علائم واضح 
افزایش کلسترول بد هستند. در این میان، شما ممکن است از تاثیرات برخی مواد غذایی 

بر افزایش کلسترول بد خون بی خبر باشید:
لبنیات پرچرب: محصولاتی از قبیل شیر غلیظ شده، کره و مارگارین و ... سرشار 
از چربی های اشباع هستند و در کسانی که کلسترول بد آنها بالاست، مصرف این نوع 
محصولات باید به طور کامل متوقف شود. به جای لبنیات پرچرب، شما می توانید 
محصولات گیاهی مانند شیر بادام و شیر سویا، و یا لبنیات کم چرب یا بدون چربی را به 

رژیم روزانه خود اضافه کنید.
گوشت قرمز: از مصرف گوشت  های چرب بپرهیزید. به جای گوشت قرمز مصرف 
گوشت  های سفید مانند گوشت مرغ و بوقلمون را وارد رژیم تان کنید. توجه داشته 
باشید که پوست این گوشت  ها را بکنید. ماهی بخورید. ماهی آزاد، تن یا ساردین بهترین 

گزینه  اند. این ماهی  ها چرب هستند اما چربی آنها مانند گردو یا بذر کتان مفید است.
مواد غذایی آماده و صنعتی: بیشتر غذاهای آماده و صنعتی به خصوص آن  هایی 
که گرم می  شوند، با روغن های هیدروژنه و اسیدهای چرب ترانس تهیه و باعث افزایش 
کلسترول بد خون خواهد شد. از مصرف مواد غذایی خیلی چرب و خیلی شیرین و به 

ویژه آن  هایی که حاوی روغن  های هیدروژنه هستند بپرهیزید.
قندهای تصفیه شده و نشاسته: قندها و کربوهیدرات  های های تصفیه شده مانند 
برنج سفید، نان  ها و پاستاهای تهیه شده از آرد سفید میزان کلسترول خوب خون را 
کاهش می  دهند. برای شما که کلسترول خونتان بالاست توصیه می  شود از مصرف این 

مواد غذایی بپرهیزید. شما باید نان  های سبوس  دار مصرف کنید.
کره: کره، مایونز، مارگارین  ها حاوی میزان زیادی چربی هستند، با این حال روغن 
 هایی مانند روغن زیتون، روغن کانولا حاوی چربی های سالمی هستند که قلب 
شما را در وضعیت بهتری نگه می دارند. در هر صورت از مصرف مواد غذایی چرب 

بپرهیزید.

شاید کمی عجیب به نظر بیاید، اما احساس مزه فلز در دهان امری رایج است و می 
توان آن را به مشکلات مختلفی در سلامتی ارتباط داد. گاهی به دلیل بروز مشکلاتی در 
کلیه ها یا کبد و غیره دهان مزه فلز می دهد. مدت زمان و یا شدت و ضعف این مزه در 
دهان نیز به علت آن بستگی دارد. این مشکل گاهی به دلیل مشکلات مختلف پیشرفت 
می کند و حتی ممکن است به از بین رفتن کامل اشتها منجر شود. بنابراین نباید منتظر 
ماند تا زمان مشکل را برطرف کند. در این مواقع لازم است که به پزشک مراجعه شود 
تا علت اصلی مشکل قبل از پیچیده شدن آن تشخیص داده شود. در این مطلب عوامل 

متعدد احساس مزه فلز در دهان را بررسی می کنیم.
علل احساس مزه فلز در دهان

مصرف بعضی داروها
در شروع مصرف هر دارویی ممکن است که دهان مزه فلز دهد. اگر شما هم با مصرف 
داروهایتان دچار این مشکل شده اید بهتر است به پزشک تان اطلاع دهید و نسبت به 
تعویض داروهایتان اقدام کنید. این مشکل جزو عوارض جانبی برخی داروها است که 
می توان با جایگزین کردن داروی دیگری آنرا برطرف کرد. در بین داروهایی که بیشتر 

در ایجاد این مشکل دخیل هستند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
آنتی بیوتیک ها-داروهای ضدافسردگی-داروهایی که برای برطرف کردن سنگ کلیه 
استفاده می شوند-داروهای ضددیابت-برخی داروهایی که برای تنظیم کلسیم بدن 

مصرف می شوند-داروهای ضدفشار خون-عدم رعایت بهداشت دهان و دندان
عدم مراقبت و عدم رعایت بهداشت دندان ها می توانید یکی از عوامل مشکل احساس 
مزه فلز در دهان باشد. وجود وجود جرم دندان نیز می تواند باعث بروز مشکل ژنژیویت 
)ورم و خونریزی لثه ها( شود. ژنژیویت عبارت است از التهاب و عفونت لثه که باعث 
تخریب بافت های نگهدارنده دندان می شود. به همین دلیل نیز تمیزی و رعایت 
بهداشت دهان و دندان برای محافظت از آن و همچنین برطرف کردن مزه فلز از دهان 

لازم و ضروری است.
بارداری

اکثر خانم ها در طول اولین ماه های بارداری این حس را تجربه می کنند. احساس مزه 
بد در دهان در دوران بارداری ناشی از تغییرات هورمونی در بدن خانم ها بویژه در سه 

ماهه اول است. این احساس ناخوشایند ماه های بعد از بین می رود.
آلرژی ها و عفونت ها

برخی آلرژی ها و عفونت های ناشی از قارچ های روی دهان و زبان می توانند روی 
پرزهای چشایی تاثیر گذاشته و مزه دهان را تغییر دهند. آلرژی ها همچنین به دستگاه 
تنفسی نیز مربوط می شود و احتقان بینی نیز می تواند منجر به بروز این مشکل شود.

اختلال در سیستم عصبی
اختلال در منطقه ای از مغز که حس چشایی را کنترل می کند می تواند باعث بروز 
احساس مزه فلز در دهان شود. از آنجایی که مغز فرمانده بدن است بی شک هر نوع 

اختلال در عملکرد سلول های آن در دیگر اعضای بدن نیز تاثیر می گذارد.
میزان بالای مواد معدنی در بدن

مزه فلز در دهان می تواند از بالا بودن مواد معدنی مانند آهن یا مس در بدن ناشی 
شود. همانطور که کمبود یا میزان بالای زینک )عنصر روی( نیز می تواند عاملی برای 

بروز این احساس ناخوشایند در دهان شود. بنابراین اگر با این مشکل مواجه هستید می 
توانید آزمایش خون بدهید تا میزان مواد معدنی موجود در خون تان مشخص شود.

عوامل سمی
تنفس برخی ترکیبات سمی مانند بنزن، کبالت و غیره یا قرار گرفتن در معرض جیوه 
و سرب و تنفس میزان زیادی از این ترکیبات می تواند باعث ایجاد مزه فلز در دهان 
شود. متاسفانه با وجود آلودگی هوا خیلی از افراد در معرض این ترکیبات سمی هستند.

عوامل دیگر
عوامل دیگری نیز هستند که باعث ایجاد مزه فلز در دهان می شوند که از آن جمله 
می توان به مسمومیت غذایی بخصوص با مصرف ماهی و غذاهای دریایی اشاره کرد. 

متخصصان عامل دیگر را به کمبود برخی ویتامین ها و مواد معدنی نسبت می دهند.
چند توصیه برای بهبود این وضعیت ناخوشایند

دهان تان را با آب نمک شستشو دهید
نمک خواص ضدالتهابی دارد و استفاده از آب نمک به عنوان شستشو دهنده دهان می 
تواند به درمان لثه ها و از بین بردن باکتری های دهان کمک زیادی بکند. نمک باعث از 
بین بردن بقایای غذا در بین دندان ها شده و همچنین التهاب دهان را از بین می برد و 
باعث باز شدن بینی می شود. بنابراین توصیه می شود با آب نمک غرغره کنید و بینی 

تان را نیز شستشو دهید.
مرکبات مصرف کنید

مصرف مرکبات باعث تحریک ترشح بزاق شده و کمک می کند تا این مزه فلز در دهان 
تسکین پیدا کند. اگر با این مشکل مواجه هستید بهتر است مصرف پرتقال، لیموترش و 

گریپ فروت و غیره را افزایش دهید.
دقت در رعایت بهداشت دهان و دندان

توصیه می شود که روزانه دو تا سه مرتبه دندان ها و روی زبان را مسواک بزنید و از 
دهانشویه بدون الکل استفاده کنید تا تمام میکروب ها به خوبی از بین بروند. همچنین 
می توانید مقدار کمی جوش شیرین و نمک روی مسواک تان بزنید تا میکروب ها 

نابود شوند.
به درستی آب بدن تان را تامین کنید

روزانه بین ۷ تا ۸ لیوان آب بنوشید تا بدن تان از داخل تمیز بماند و آب مورد نیازش 
تامین شود. با این کار علاوه بر خشک شدن زبان مشکل مزه فلز نیز تاحدودی برطرف 

می شود.
از آبنبات استفاده کنید

مصرف برخی آبنبات ها با طعم نعنا، اکالیپتوس یا شیرین بیان می تواند باعث بهبود 
مزه فلز شده و همچنین به افزایش بهداشت دهان کمک کند. البته می توانید به هل 
یا چوب میخک نیز اعتماد کنید. در مواقعی که دهان مزه ناخوشایند فلز می دهد می 
توانید با جویدن هل یا چوب میخک در بین روز دهان خود را خنک و تازه کنید. این کار 

باعث از بین بردن بوی بد دهان نیز می شود.
اگر با تمام این اقدامات مشکل بهبود پیدا نکند حتما باید به پزشک مراجعه کنید. چون 
ممکن است نشان دهنده وجود بیماری پنهانی در بدن باشد. یادتان باشد که درمان ها 

برحسب علت بیماری متفاوت است. بنابراین بهتر است با پزشک مشورت کنید.

 

دانشمندان "موسسه ترمیم پزشکی وِیک فارِست" 
به  تا  کوچک  کبدهای  ترین  )WFIRM(پیچیده 
امروز را توسعه داده اند که به آنها امکان پی بردن به 

بیماری های ارثی کبد را می دهد .
دانشمندان "موسسه ترمیم پزشکی وِیک فارِست" 
به  تا  )WFIRM( پیچیده ترین کبدهای کوچک 

امروز را توسعه داده اند.
نسخه  همان  یا   )organoids( "ارُگانوید"  این 

کوچک شده عضو بدن به طور بالقوه می تواند به 
دانشمندان کمک کند تا به شناخت بیماری های 
ارثی کبد پی ببرند و همچنین سرعت تلاش برای 
به  پیوند  برای  آزمایشگاه  در  کبدی  بافت  ایجاد 

بیماران را افزایش می دهد.
"شای سوکر" )Shay Soker(پزشک و استاد مرکز 
ترمیم پزشکی وِیک فارِست، گفت: این مدل، رشد 
جنینی وعملکرد کبد انسان را بهتر تقلید می کند. 

ما انتظار داریم این ارُگانویدها، درک ما از چگونگی 
بیماری های کبدی، به خصوص بیماری های ارثی را 

بالا ببرند.
ارُگانویدهای کبد که از سلول های انسانی ساخته 
شده اند، قطرشان کمتر از یک سوم اینچ است. کبد 
تولید شده در این تحقیق، یک مدل کاربردی از رشد 

کبد انسان را ارائه می دهد.
اجازه  دانشمندان  ارُگانویدها،  این  ساخت  برای 
می دهند سلول های پروژنیتور کبد جنینی، سلول 
نابالغی که قرار است تبدیل به یک سلول مخصوص 
کبد شود، در یک دیسک کوچک جمع آوری شود. 
این دیسک ها از کبد راسو اهلی ساخته شده اند که 
برای حذف تمام سلول های حیوانی پردازش شده 
است. ارُگانویدهای حاصل که در عرض دو تا سه 
هفته گردآوری می شوند، برای اولین بار توسعه مدل 

واقعی کبد انسان را طراحی می کنند.
ارُگانویدها  این  که  دادند  نشان  دانشمندان 
"هپاتوسیت ها" )hepatocytes( که سلول های اصلی 
بافت کبد هستند را تولید می کنند. این دستاورد 
نشان دهنده یک پیشرفت بزرگ در ایجاد بافت کبد 

برای پیوند به بیماران است

دزدگیر قابل حمل ساخته شدپیچیده ترین مدل کوچک کبدی ساخته شد
به تازگی دزدگیر قابل حملی مجهز به حسگر نور و مودم بی سیم ساخته شده که 

در صورت بروز خطر طی 15 ثانیه به کاربر پیام هشدار می فرستد.
شرکت Simtek دستگاه دزدگیری به نام Duo عرضه کرده که قابل حمل است و با 

اینترنت بی سیم نیز همخوان می شود.
برای استفاده از Duo کافی است آن را روشن کرده و در مکانی تاریک برای محافظت 
از وسایل مانند جعبه جواهرات قرار داد.  تا زمانیکه فضا تاریک باشد، هیچ اتفاقی 
نمی افتد اما اگر فردی سعی کند به این فضا دسترسی یابد، حسگرهای نور و حسگر 

حرکتی مادون قرمز دستگاه هرنوع اختلالی را رصد می کنند.
دستگاه طی 15 ثانیه این دستگاه یک پیام هشدار به موبایل iOS یا اندروید کاربر 
می فرستد. تا زمانیکه کاربر در مکانی تحت پوشش حوزه اینترنت بی سیم باشد، می 
تواند این پیام را دریافت کند. به گفته سازندگان  Duo، مودم بی سیم و جهانی دستگاه 
در 200 کشور کار می کند.   برق مورد نیاز دستگاه به وسیله یک باتری لیتیوم یونی 
یکپارچه تولید می شود که هر شارژ آن یک سال طول می کشد. میزان شارژ باتری 

روی دستگاه و اپلیکیشن آن مشخص می شود.

تولید ربات چالاک با الهام از سوسک
محققان دانشگاه هاروارد موفق به تولید رباتی به نام هامر- اف شده اند که بسیار 

کوچک و چالاک است و با الهام از سوسک های خانگی طراحی شده است.
این ربات ریزنقش می تواند با سرعت بالا و با چالاکی فراوان بر روی زمین حرکت 

کند و هر ثانیه مسافتی معادل چهار برابر طول بدن خود را طی کند.
نمونه های قبلی این ربات برای حرکت چاره ای جز اتصال به منبع تامین برق خود 
نداشتند. اما نمونه جدید به طور مستقل قادر به حرکت است. ربات یادشده از نظر ابعاد، 
وزن و ریخت شناسی شباهت کاملی با سوسک ها دارد. HAMR-F در آزمایش های 
انجام شده با سرعت و چالاکی فراوانی در محیط های خارج از آزمایشگاه نیز حرکت 
می کند. این ربات در صورت عدم حمل باتری و اتصال به سیم برق می تواند در هر 
ثانیه معادل ده برابر طول بدن خود حرکت کند. ربات یادشده 2.۸ گرم وزن دارد و 
انرژی خود را از یک باتری لیتیومی ۸ میلی آمپری تامین می کند. این ربات می تواند 
اقلام و تجهیزاتی را به اندازه نصف وزن خود حمل کند و لذا می توان تعدادی حسگر 
را به آن متصل کرد. ربات یادشده برای فعالیت های اکتشافی، تحقیقاتی، امداد و نجات 

و جاسوسی قابل استفاده است.

ناسا هواپیمای مافوق صوت با سروصدای کم 
می سازد

ناسا مشغول آزمایش یک هواپیمای مافوق صوت است که سروصدای کمتری تولید 
می کند و می تواند با سرعت 1.4 ماخ پرواز کند. ناسا مشغول ساخت هواپیمای 
آزمایشی مجهز به فناوری Quiet Supersonic است. این هواپیما )QueSST( می 
تواند با سرعت 1.4 ماخ )حدود1100 مایل برساعت( حرکت کند. به عبارت دیگر 
سرعت هواپیمای آزمایشی تقریبا دوبرابر  نمونه های تجاری و تقریبا با سرعت کنکورد 
برابر است.  با این وجود به نظر می رسد هواپیمای مافوق صوت ناسا از کنکورد 
سروصدای کمتری داشته باشد. به این ترتیب می تواند علاوه بر اقیانوس از بالای 
خشکی نیز پرواز کند. هواپیمای کنکورد هنگام پرواز از روی خشکی سروصدای زیادی 
ایجاد می کند. اما  QueSST طوری طراحی شده تا امواج شوک آرام تری تولید 
کند. جالب آنکه دونالد ترامپ، رییس جمهور آمریکا نیز در آخرین نسخه از بودجه 
پیشنهادی خود این طرح ناسا را تایید کرده است. طبق اسناد موجود، دولت بودجه 
کامل یک هواپیمای آزمایشی مافوق صوت را تایید می کند که در 2021 میلادی 
نخستین پرواز را انجام می دهد. به گفته ناسا QueSST ظاهری خاص دارد؛ از جمله 
دماغه ای بسیار بلند و بال هایی با طراحی خاص تا از میزان سروصدا بکاهند. همچنین 

این هواپیما در مقایسه با کنکورد سوخت کمتری مصرف می کند.

مواد غذایی ممنوع در زمان یبوست 
رژیم غذایی یکی از دلایل ابتلا به یبوست محسوب می شود. در شرایطی که برخی 
مواد غذایی به پیشگیری از بروز یبوست کمک می کنند، برخی دیگر می توانند در شکل 

گیری یا تشدید آن موثر باشند.
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، اگر کمتر از سه بار در هفته اجابت مزاج داشته 
باشید و/یا مدفوع در تکه های کوچک و سخت و همراه با درد دفع شود به یبوست 
مبتلا هستید. به نظر می رسد زنان بیشتر از مردان مستعد ابتلا به این شرایط هستند.

آب و فیبر از عناصر کلیدی برای کمک به اجابت مزاج راحت هستند. البته اگر فردی 
به میزان زیاد مواد غذایی سرشار از فیبر مصرف کند، اما مایعات کمی بنوشد، نه تنها به 
بهبود یبوست کمکی نمی شود، بلکه شرایط آن وخیم تر می شود. از این رو، تامین آب 
مورد نیاز بدن اقدام اصلی محسوب می شود. در ادامه با برخی مواد غذایی که هنگام ابتلا 

به یبوست باید از مصرف آنها پرهیز کرد، بیشتر آشنا می شویم.
لبنیات

 اگر به عدم تحمل لاکتوز مبتلا هستید برای مقابله با یبوست از مصرف لبنیات پرهیز 
کنید. افرادی که بدن آنها نمی تواند قند موجود در محصولات لبنی را پردازش کند، 
ممکن است پس از مصرف آنها با یبوست یا اسهال مواجه شوند. مصرف لبنیات می تواند 
موجب نفخ شود و از این رو به افراد مبتلا به یبوست توصیه می شود این محصولات 

را مصرف نکنند.
غذاهای سرخ شده

 رژیم های غذایی سرشار از چربی می توانند به شکل گیری یبوست منجر شوند. در 
بسیاری موارد، غذاهای حاوی چربی زیاد از محتوای فیبر چندانی برخوردار نیستند. 
گوارش چربی به زمان زیادی نیاز دارد، در شرایطی که میوه ها و سبزیجات به طور 
معمول در کمتر از 24 ساعت گوارش و از بدن دفع می شوند. اگر به یبوست مبتلا 

هستید مصرف غذاهایی که در روغن یا کره سرخ شده اند را کنار بگذارید.
آرد سفید 

هنگامی که موضوع یبوست مطرح می شود، کربوهیدارت ها از شهرت خوبی برخوردار 
نیستند. آرد سفید از محتوای فیبر چندانی برخوردار نیست، از این رو مصرف زیاد آن در 
شرایطی که به میزان کافی میوه و سبزیجات مصرف نمی کنید می تواند بر اجابت مزاج 
تاثیرگذار باشد. بهتر است به تدریج مصرف کربوهیدارت های سرشار از فیبر، مانند غلات 

کامل، را به جای همتایان پالایش شده آنها برنامه ریزی کنید.
چای

 این مورد ممکن است موجب شگفتی شما شود، اما هنگام ابتلا به یبوست باید در 
زمینه نوشیدن چای محتاط باشید. در شرایطی که چای های گیاهی احتمالا اثر منفی 
به همراه نخواهند داشت، اما چای سیاه حاوی تانن ها است که می تواند شدت یبوست 
را افزایش دهد. همچنین، چای حاوی کافئین است و در شرایطی که اندکی از این ماده 
می تواند به تحرک دستگاه گوارش کمک کند، مقدار بیش از حد کافئین می تواند کم 

آبی بدن را موجب شده و اثری معکوس به همراه داشته باشد.
موز 

موز سرشار از فیبر و کربوهیدارت ها است، اما برخی متخصصات تغذیه پرهیز از مصرف 
آن در زمان ابتلا به یبوست را توصیه می کنند. مصرف این ماده غذایی می تواند شرایط 
یبوست را وخیم تر سازد و به جای کمک به حرکت راحت مدفوع، آن را متوقف کند. این 

مساله به ویژه درباره موزهایی که به خوبی نرسیده اند صدق می کند.
زردآلو 

میوه ها به طور معمول منبع خوبی برای فیبر هستند، اما بهتر است از مصرف زردآلو در 
زمان ابتلا به یبوست پرهیز کرد. برگه زردآلو می تواند اندکی بیشتر مشکل آفرین باشد، 
زیرا احتمال زیاده روی در مصرف میوه های خشک شده که جمع و جورتر از میوه های 
تازه هستند، بیشتر است. از این رو، امکان دریافت فیبر بیش از اندازه افزایش می یابد و 

در نهایت با تشدید مشکل در دستگاه گوارش مواجه خواهید شد.
برنج

 برنج یکی دیگر از مواد غذایی است که به جای حرکت روان و سریع در دستگاه 
گوارش، توقفی طولانی تر در این بخش دارد. در شرایطی که مصرف متعادل کربوهیدارت 
ها خوب است، برنج سفید فاقد عناصر فیبری موجود در برنج قهوه ای است. انتخاب برنج 
قهوه ای برای ارتقا سلامت روده توصیه می شود. با این وجود، اگر به اسهال مبتلا هستید 

مصرف برنج سفید بهترین گزینه برای شما خواهد بود.

پژوهشگران آمریکایی در بررسی اخیر خود ادعا کردند می توان حافظه انسان را با 
استفاده از ایمپلنت مغزی افزایش داد.

 University of California("پژوهش جدیدی که در "دانشگاه کالیفرنیا، سن دیگو
San Diego( در آمریکا انجام شد، پژوهشگران را به افزایش حافظه انسان از راه 

تحریک الکتریکی مغز با "ضربان ساز" )pacemaker(مغزی امیدوار می کند.
گشودن مغز انسان، یکی از بزرگترین اهداف فناوری نانو در سال های اخیر بوده 
است و این بررسی، پژوهشگران را به ساختن این گونه فناوری برای عموم نزدیک تر 

می سازد.
تحریک مغزی عمیق 

دانشمندان، یک ضربان ساز مغزی ابداع کرده اند که برای ذخیره اطلاعات جدید، 
پالس های الکتریکی را ارسال می کند اما اگر متوجه شود که عملکرد مغز به شکل 
معمول نیست، این فناوری، اجرا نمی شود. این ابزار با نوآوری های مغزی اخیر که 
به جای مشارکت در تحریک الکتریکی مغز، عملکرد خود را ادامه می دهند، تفاوت 

دارد.
این فناوری که تحریک عمیق مغز نام دارد به همراه نتایج این پژوهش، در شماره 

اخیر مجله " Nature Communications" به چاپ رسید.

"بردلی ویتک" )Bradley Voytek(، استادیار علوم شناختی و داده این دانشگاه 
گفت: نکته جالب این ضربان ساز این است که اگر بتوانیم آن را تکرار کنیم و 
گسترش دهیم، می توانیم از همین روش استفاده کنیم تا بفهمیم کدام ویژگی های  

فعالیت مغز، عملکرد خوبی را پیش بینی می کنند.
افزایش حافظه بیماران مبتلا به صرع با ایمپلنت

این ایمپلنت ها، کاری بیش از افزایش 25 درصدی حافظه افراد تحت درمان صرع، 
انجام دادند. استدلال این پژوهشگران این بود که امکان دارد این ایمپلنت برای 

درمان صرع هم استفاه شود.
این فناوری، کمی پس از انتشار اطلاعات "مرکز پزشکی وکسنر دانشگاه ایالتی 
)Ohio State University Wexner Medical Center(  در مورد یک  اوهایو" 
ضربان ساز مغزی جداگانه، رونمایی شد. این ضربان ساز مغزی، بیماری آلزایمر را 
به شکل تهاجمی تری هدف قرار می دهد و اطلاعات مربوط به آن، در مجله " 

Alzheimer's Disease" به چاپ رسید.
گروه دانشگاه اوهایو در پژوهش اخیر خود، تاثیر ایمپلنت ها را بر لوب های پیشانی 
بررسی کرد تا این ناحیه از مغز که بیشترین مسئولیت را در حل و سازماندهی 

مشکل و قضاوت خوب دارد، تحریک کند.

پژوهش جدید دانشگاه لوزان درباره گونه خاصی از مورچه ها، نشان می دهد این 
موجودات، زخم هم نوعان خود را با لیس زدن درمان می کنند.

مورچه های گونه  "Matabele"در جنوب آفریقا، زخم های همراهان خود را که 
هنگام شکار آسیب می بینند، می پوشانند و تا زمان بازگشت به سلامتی، از آنها 

پرستاری می کنند.
مورچه های"Matabele"، یکی از بزرگترین گونه های مورچه، جنگجویانی قوی 
هستند که حتی انسان را هم نیش می زنند. این مورچه ها، موریانه های بزرگتر از 
خود را شکار و به صورت تشکیلات 200 تا 600 نفری به جایگاه آذوقه آنها حمله 

می کنند.
براساس پژوهشی که در مجله "Proceedings of the Royal Society B" به 
چاپ رسید، این مورچه ها پس از جنگ، هم نوعان خود را به خانه می برند و زخم های 

باز آنها را لیس می زنند.
این کار، میزان مرگ و میر مورچه ها را از حدود ۸0 درصد به 10 درصد کاهش 

می دهد.
این پژوهش که در "دانشگاه لوزان" )University of Lausanne(در سوئیس 
انجام شد، ادعا می کند رفتار این مورچه ها، اولین نمونه پرستاری در موجوداتی غیر 

از انسان است.
"اریک فرانک" )Erik Frank(، از نویسندگان این پژوهش گفت: این کار مانند 
بسیاری از حیوانات از راه خوددرمانی انجام نمی شود بلکه توسط همنوعانی انجام 
می گیرد که زخم را لیس می زنند و به این صورت از عفونت آن جلوگیری می کنند

افزایش حافظه با یک ایمپلنت مغزی

مورچه ها زخم را با لیس زدن درمان می کنند
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احساس مزه بد در دهان

چرا دهانم مزه فلز 
می دهد؟
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همزمان با دهه مبارک فجربرگزار شد

همایش آب، محیط زیست و سلامت جامعه 
درشهرستان ملارد

  همزمان با دهه مبارک فجر همایشی با عنوان آب، محیط زیست و سلامت جامعه در شهرستان 
ملارد برگزار شد.

این همایش که با حضور امام جمعه، فرماندار، مسئولین ادارات شهرستان، معاونین و مدیران شرکت 
آب و فاضلاب شهرها و شهرکهای غرب تهران برگزار شد عملکرد امور آبفای شهرستان ملارد تشریح 
شد. در ابتدای همایش عزیزالله ولی زاده دلاور مدیر دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی آبفای 
شهرها و شهرکهای غرب تهران ضمن خیر مقدم و تبریک به مناسبت فرا رسیدن دهه مبارک فجر 
گفت: امام جمعه شهرستان ملارد با ایجاد وحدت رویه بین مسئولین شهری و برقراری ارتباط نزدیک 
سبب اجرای پروژه های زیربنایی شهری خصوصاً آب و فاضلاب با سرعت و پیشرفت قابل ملاحظه 
طی سالهای اخیر شده است.در ادامه حجت الاسلام حیسنی امام جمعه شهرستان ملاردبا تحسین 
عملکرد آبفا به منظور ایجاد تاسیسات فاضلاب شهری در شهر ملارد گفت: از برکات نظام جمهوری 
اسلامی با وجود تحریم های همه جانبه، پیشرفت در تمام زمینه ها و عرصه ها است.او افزود: از جمله 
این پیشرفت ها توسعه شبکه فاضلاب شهری است که در ارتقاء سطح سلامت جامعه نقشی مهم ایفا 
می کند.امام جمعه شهرستان ملارد تصریح کرد: امروز شاهد آن هستیم خروجی تعامل، وحدت و 
همدلی میان دستگاه های خدمات رسان سلامت و رفاه برای شهروندان است که دستاوردی مهم به 
شمار می رود.محمد رضا فاضلی معاون درآمد و امور مشترکین آبفای شهرها و شهرکهای غرب تهران 
از مدیران شهرستان تقدیر کرد و به تشریح عملکرد امور آبفای شهرستان ملارد پرداخت و گفت: پروژه 
های اجرا شده در راستای ارتقاء سطح کیفی و کمی آب شهروندان و ایجاد تاسیسات فاضلاب شهری 
انجام شده است.او افزود: توسعه خطوط انتقال اصلی و فرعی فاضلاب و ساخت تصفیه خانه فاضلاب در 
سه مدول برای جمعیت ۷06 هزار نفر و ظرفیت 10۸ هزار متر مکعب در شبانه روز آغاز شده است و 
در حال انجام است.فاضلی با بیان این که پروژه فاضلاب شهرستان ملارد از سال ۸۸ آغاز شده گفت: 
تا کنون 95 کیلومتر شبکه جمع آوری و ۷ کیلومتر خطوط انتقال اصلی فاضلاب در شهر ملارد اجرا 
شده است.در ادامه خطیبی فرماندار شهرستان ملارد اظهار داشت: پروژه های زیر بنایی آب و فاضلاب 
که در شهرستان ملارد طی سالهای اخیر به بهره برداری رسیده و یادر حال  انجام است بسیار قابل 
توجه بوده است.او تاکید کرد: طبق گزارشات شبکه بهداشت و درمان شهرستان ملارد شاهد افزایش 
سطح کیفی آب شرب شهروندان بوده ایم که این مهم قابل تقدیر است.در پایان همایش رئیس شبکه 
بهداشت و درمان و سازمان محیط زیست به ارائه گزارشی از وضعیت آب شرب همچنین مزایای دفع 

بهداشتی فاضلاب و بازچرخانی آب پرداختند.

مدیر عامل سازمان میادین شهرداری اصفهان خبرداد

اصفهان میزبان جشنواره گیاهان دارویی و محصولات غذایی سالم
مدیر عامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری اصفهان با اشاره به برگزاری چهاردهمین جشنواره گیاهان دارویی گفت: جشنواره گیاهان دارویی از 25 الی 29 بهمن 
ماه در محل بازار گیاهان دارویی در خیابان پروین برگزار می شود. اصغر کشاورز راد با اشاره به اهداف این جشنواره گفت: هدف از برگزاری این جشنواره حمایت از تولید گنندگان داخلی 
و همچنین آشنایی بیشتر شهروندان با گیاهان داروئی و فراورده های طبیعی ، ایجاد رقابت سالم میان تولیدکنندگان برای ارتقای کیفی تولید، استانداردها و معیارهای جهانی، توسعه 
صادرات گیاهان دارویی و همچنین ارتقاء شناخت شهروندان در زمینه گیاهان داروئی  و فراورده های گیاهی می باشد. کشاورز راد تصریح کرد: ارائه مشاوره رایگان تغذیه سالم و مزاج 
شناسی به شهروندان، ارائه تخفیف ویژه جشنواره به شهروندان، پذیرایی از شهروندان با دمنوش های گیاهی ، برگزاری مراسم اختتامیه جشنواره همراه با قرعه کشی و اهدای جوایز از برنامه 
هایی ارائه شده در این جشنواره خواهد بود. وی افزود:در این جشنواره انواعگیاهان دارویی خشک ،عرقیات ،اسانس ها ،ادویه جات ،عسل،داروهای گیاهی،روغن گیاهی،محصولات سالم 
،انواع قلمه،بذر و نشاء گیاهان دارویی و...به صورت عمده و خرده ... ارائه و نحوه استفاده از آنها، ویژگیها و فواید این گیاهان ارائه و معرفی می گردند.گفتنی است؛ این جشنواره از 25 بهمن 
ماه به مدت 5 روز از ساعت ۸ صبح الی 13 بعدازظهر و از ساعت 16 الی22 شب در محل بازار گیاهان داروئی واقع درخیابان پروین روبروی فروشگاه رفاه جنب آتش نشانی  دایر است.

شهردار قم در حاشیه بازدید مدیران دادگستری استان از پروژه های شهری :

اجرای ادامه بلوار زائر منوط به نظر مدیران 
استان است

شهردار قم گفت: ادامه بلوار زائر تا پردیسان خارج از محدوده شهر است و برای اجرای 
عملیات عمرانی آن نیازمند تصمیم مدیران استان هستیم.

سیدمرتضی سقائیان نژاد در حاشیه بازدید مدیران دادگستری استان، رئیس و اعضای 
شورای اسلامی شهر قم از پروژه های شهری، با اشاره به اینکه ماه هاست شهرداری عملیات 
عمرانی پروژه بلوار زائر را تکمیل کرده است اظهار کرد: این پروژه با وجود اینکه یکی از 
نیازهای اصلی این محدوده شهر برای کاهش ترافیک بلوار غدیر است همچنان بازگشایی 
نشده است. وی با اشاره به دلایل عدم بازگشایی این مسیر با وجود اتمام عملیات عمرانی 
تصریح کرد: تامین و تجهیز ادامه بلوار زائر در فاز سوم به سیستم روشنایی بر عهده 
شهرداری نبوده و با توجه به اینکه نهادهای مسئول همچنان اقدامی برای تامین سیستم 
روشنایی نکرده اند و خطرسازی بالای محور، از بازگشایی مسیر جلوگیری کرده ایم. شهردار 
قم با بیان اینکه شهرداری آمادگی دارد ادامه مسیر بلوار زائر را نیز به سمت پردیسان 
اجرایی کند خاطرنشان کرد: ادامه این مسیر خارج از محدوده شهری است و اجرای پروژه 
در آن منوط به تصمیم گیری مدیران استان خواهد بود. وی با تاکید بر اینکه شهرداری 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تا مشکلات شهروندان را در حوزه ترافیکی به حداقل 
برساند اذعان کرد: امیدوارم نهادهای مسوول هرچه سریع تر نسبت به تامین سیستم 

روشنایی فاز سوم بلوار زائر اقدام کرده و شاهد بهره برداری از این مسیر باشیم.
مدیرکل دادگستری استان قم تأکید کرد

لزوم مشارکت مسوولان استان در تکمیل پروژه های عمرانی
مدیرکل دادگستری استان قم نیز در حاشیه این بازدیدها گفت: شهرداری با جدیتی 
خوبی پیگیر اجرای پروژه های عمرانی است که این امر می تواند در نقش ارزنده ای در 
آینده شهر داشته باشد. حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی با تاکید بر اینکه اقدامات 
گسترده ای از سوی شهرداری در این پروژه در حال انجام است گفت: در اینگونه پروژه ها 
باید لوازم تسهیل حضور خانواده ها و ارائه خدمات مناسب به آنها برای بهره مندی از طبیعت 
و فضاهای تفریحی و گردشگری فراهم شود. وی با اشاره به جزئیات پروژه باغ پرندگان بیان 
کرد: این پروژه در محدوده کوه خضر و بلوار شهید آوینی با پیش بینی شرایط و نیازهای 
مختلف می تواند ظرفیتی ویژه برای آینده شهر قم باشد. مدیرکل دادگستری استان قم 
همچنین در حاشیه بازدید از فاز سوم بلوار زائر اظهار کرد: با توجه به اینکه عملیات عمرانی 
بلوار زائر ماه ها است که تکمیل شده، این پروژه با همکاری دستگاه های ذیربط و رفع 

کمبودها باید هرچه سریع تر به بهره برداری برسد.
معاون شهردار قم مطرح کرد؛

علت تاخیر در تکمیل رمپ های زیرگذر شهید کریمی 
معاون فنی و عمرانی شهردار قم  نیز درحاشیه بازدید از پروژه زیرگذر شهید کریمی 
گفت: برخی معارضین تاسیساتی در مسیر رمپ های زیرگذر شهید کریمی موجب شده 

که روند تکمیل پروژه با تاخیر مواجه شود.
علیرضا قاری قرآن با تاکید بر اینکه پروژه زیرگذر شهید کریمی یک پروژه ویژه برای 
شهر قم بوده که بخش اصلی آن قبل از نیمه شعبان امسال به بهره برداری رسیده است 
اظهار کرد: این پروژه اتصال دهنده بلوار شهید کبیری به بلوار حضرت خدیجه، بلوار آیت 
الله بروجردی و بلوار شهید کریمی است و نقش تکمیل کننده رینگ سوم ترافیکی شهر 
را بر عهده دارد. وی با بیان اینکه زیرگذر شهید کریمی بلوار شهید کبیری را به بلوار 
حضرت خدیجه متصل می کند خاطرنشان کرد: با توجه به اهمیت این محور در آستانه 
نیمه شعبان امسال بازگشایی مسیر آن صورت گرفت تا تردد با مشکل مواجه نشود و باقی 

بخش ها شامل دسترسی ها به بلوار پیامبر اعظم و بالعکس پس از آن اجرایی شد.
معاون شهردار قم با تاکید بر اینکه عمده عملیات اجرایی مرتبط با چهار رمپ دسترسی 
از بلوار پیامبر اعظم به بلوار حضرت خدیجه و بلوار شهید کبیری و بالعکس انجام شده 
است افزود: معارض تاسیساتی در بخشی از پروژه مشکلاتی را ایجاد کرده که نیازمند رفع 
آن هستیم. وی اضافه کرد: اگر معارضین تاسیساتی رفع نشود پروژه حداقل دو ماه دیگر 
به تاخیر خواهد افتاد و شهر درگیر مشکلات عدم تکمیل این پروژه خواهد بود. لازم به 
ذکر است حجت الاسلام والمسلمین حمزه خلیلی مدیرکل دادگستری استان به همراه 
مهدی کاهه دادستان و برخی مدیران دادگستری، دکتر سقائیان نژاد شهردار، عبدالله 
جلالی رئیس شورای شهر و برخی معاونین شهرداری و اعضای شورای شهر قم با حضور 
در محل پروژه های شاخص عمرانی شهر قم از روند اجرایی آنها بازدید کردند.بازدید از 
پروژه تقاطع سه سطحه میدان ولیعصر)عج(، زیرگذر بلوار پیامبراعظم و بلوار حضرت 
خدیجه، باغ پرندگان، بلوار آیت الله بروجردی، بلوار زائر از جمله برنامه های امروز مدیران 
دادگستری بود.در این بازدیدها مدیران شهر ضمن ارائه گزارشی از روند پیشبرد پروژه های 
عمرانی شاخص شهر، خواستار رفع مشکلات مرتبط با معارضین و همچنین مسائل 
مشترک با دستگاه های اجرایی استان برای تسریع در روند پروژه های عمرانی شاخص 
شدند. مدیرکل دادگستری استان نیز در این بازدیدها با تاکید بر اقدامات گسترده ای که 
در تکمیل پروژه های عمرانی از سوی شهرداری در حال انجام است، مشارکت گسترده تر 
دستگاه های اجرایی شهر برای رفع گره های ترافیکی با تکمیل و افتتاح پروژه های عمرانی 

را مورد توجه قرار داد. 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم:

میوه شب عید در 2۶ نقطه از شهر قم
 عرضه می شود

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم با اشاره به اجرای طرح تنظیم بازار و عرضه 
میوه در آستانه سال جدید، گفت: میوه شب عید در 26 نقطه از شهر قم عرضه می شود. 
علیرضا مظفری اظهار داشت: در راستای ارائه خدمات مناسب در ایام پایانی سال و به 
ویژه ایام نوروز، برنامه ریزی لازم جهت استقرار غرفه های عرضه میوه در 26 نقطه از سطح 
شهر صورت پذیرفته است. وی بیان داشت: بلوار شهید روحانی، میدان رسالت، بلوار 15 
خرداد، خیابان هنرستان، بلوار عمار یاسر، نیروگاه در 4 نقطه، شهرک امام حسن)ع(، 
خیابان امام)ره( ابتدای خیابان شهید بهشتی، بلوار امام موسی صدر، بلوار مدرس، بلوار 
جمهوری اسلامی، خیابان عطاران، میدان مفید، ابتدای صفاشهر، بلوار شهید کبیری، بلوار 
کارگر، خیابان بعثت، خیابان هفت تیر، پارکینگ ضلع شرقی حرم مطهر و پردیسان در 

سه نقطه مکان های تأیید شده برای استقرار غرفه های مذکور است.
مدیر عامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم به همکاری مناطق 
هشتگانه جهت ساماندهی و استقرار غرفه های مذکور در سطح شهر اشاره کرد و اظهار 
داشت: عرضه میوه در این محل ها در قالب چادر، با همکاری سازمان تعاونی روستایی 
و بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار انجام خواهد شد. مظفری با بیان اینکه مهم ترین 
هدف سازمان جلب رضایت شهروندان و همچنین ارائه خدمات مطلوب به آنان می باشد، 
افزود: تمرکز عرضه این محصولات در یک مکان خاص، نظارت بر روند توزیع را آسان تر و 
همچنین سبب ارتقای کیفیت سیما و منظر شهری و بهبود معضلات ترافیکی خواهد شد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم  خبرداد

اخذ سند تفکیکی 52 هکتار از زمین های 
شهرکهای صنعتی 

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم، از اخذ 125 سند تك برگی و تفکیکی 
واحدهای تولیدی مستقر در شهرك ها و نواحی صنعتی استان خبر داد.

امیر طیبی نژاد با اعلام این خبراظهارداشت: شرکت شهرکهای قم در سال 96 پس 
از دریافت اسناد تفکیکی ناحیه صنعتی دستجرد و قسمتی از بخشی از فاز اول شهرك 
صنعتی شکوهیه توانست اسناد ثبتی تك برگی واحدهای تولیدی مستقر در این اراضی را 
نیز دریافت کند. وی با بیان اینکه از ابتدای سال جدید تا کنون125 فقره سند تك برگی 
دریافت شده است، افزود: از این مقدار، تعداد 110 فقره سند تك برگی جدید در شهرك 
صنعتی شکوهیه که 29 فقره آن شامل اصلاح و10 مورد تجمیع بوده است و 15 فقره نیز 
به ناحیه صنعتی دستجرد اختصاص داشته است. مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی 
قم یادآور شد: بر اساس اسناد دریافتی در سال جاری بیش از 52 هکتار از اراضی شهرك 
صنعتی شکوهیه و ناحیه صنعتی دستجرد استان دارای سند شده است که بر این اساس 
واحدهای مستقر در اراضی مذکور با اطلاع رسانی صورت گرفته و با احراز شرایطی از قبیل 
اخذ پایان کار و پروانه بهره برداری طرف قرارداد و در صورت فراهم بودن موجبات قانونی 

انتقال قطعی، نسبت به دریافت سند تك برگی زمین تخصیصی اقدام می نماید.

آیت الله مکارم شیرازی: 

برخی با ریاکاری و عوام فریبی برای انتخابات آینده آماده می شوند 

حضرت آ یت الله مکارم شیرازی با تأکید بر رعایت وحدت در جامعه گفت: متأسفانه 
برخی خود را از راه های نامشروع مانند فریب، ریاکاری و عوام فریبی برای انتخابات 

آینده آماده می کنند. 

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید دیروز در درس خارج خود که در مسجد 
اعظم قم برگزار شد، با اشاره به آیه 20۸ سوره بقره گفت: انسان هرچه بیشتر در آیات 
قرآن دقت می کند مسأله هشدار درباه اختلاف را مهم تر می بیند، این آیه تأکید می 

کند که اگر ایمان دارید در صلح و صفا باشید و از گام های شیطان پیروی نکنید و یکی 
از این گام ها اختلاف است.

وی افزود: انسان نمی تواند شیطان به عنوان دشمن آشکار را نادیده بگیرد، یکی از 
برنامه های شیطان گمراه کردن گام به گام است و انسانی که در مسیر حق قرار دارد 
را آرام آرام به بیراهه می کشاند، دقیقا امروز نیز دشمنان ما به ویژه آمریکایی ها برنامه 

گام به گام دارند.
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم با بیان این که دشمن درصدد است که 
گام به گام جامعه و افراد را آلوده کند، اظهار داشت: اگر وحدت و صفایی که به وسیله 
راهپیمایی 22 بهمن حاصل شد و اثر مهمی در دنیا داشت در بقیه موارد وجود داشته 

باشد چه ضرری خواهیم کرد؟
وی ادامه داد: صف بندی در مقابل یکدیگر ایجاد مشکل می کند، برخی هنوز دنبال 
شعارهای تبلیغاتی انتخاباتی هستند و برخی خود را از راه های نامشروع مانند فریب، 
ریاکاری و عوام فریبی برای انتخابات آینده آماده می کنند، باید ندای قرآن و روایات را 

بشنویم و راه صحیح زندگی را فراموش نکنیم.
حضرت آیت الله مکارم شیرازی همچنین در ابتدای سخنان خود با اشاره به روایاتی 
درباره گناه های زبان گفت: اسلام به این مسأله اهمیت بسیار داده و بیشتر گناهان با 

زبان انجام می شود؛ حدود 30 گناه کبیره با زبان انجام می شود.
وی افزود: برخی ابزار گناهان همیشه در دسترس نیست اما زبان به عنوان ابزار گناه 
همه جا در دسترس است که اگر انسان کنترل نکند بسیار خطرناک است، تهمت، 
غیبت، اهانت از جمله این گناهان هستند که حق الناس هم محسوب می شوند، نیش 
زبان در سایر اعضا نیز اثر می کند، با این همه باز هم در جامعه ما غوغا است و دروغ و 

تهمت به ویژه در فضای مجازی بسیار رایج شده است.
استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم با بیان این که امروزه فضای مجازی همه را 
درگیر کرده است، اظهار داشت: در این فضا هر کس هرچه دلش می خواهد می گوید 
و قید و بندی ندارد و بارها با وجود تکذیب کردن دروغ می گویند، اگر زبان اصلاح شود 

کل جامعه اصلاح خواهد شد.
وی ادامه داد: حفظ لسان راهی برای سلوک است، آبروی مسلمان و مؤمن بسیار 
احترام دارد؛حتی در ورایت آمده انسان نباید نگاه تحقیر آمیز به برادر مؤمن داشته باشد 
چه برسد که با زبان آبروی او را ببرد؛ عالی ترین دستورات اخلاقی در اسلام است، اگر 

به دستورات اسلام عمل شود انسان به هر مقامی بخواهد می رسد.

معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت : به هیچ وجه امامزادگان ایران بعد از پیروزی انقلاب افزایش پیدا نکرده اند و تنها 
غبار مغفولیت و پنهان بودن از آنها برداشته شده و بقاع متبرکه در تمام مناطق کشور به مردم معرفی شده اند.

حجت الاسلام احمد شرفخانی، پیش از ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه که در اداره اعزام مبلغان اوقاف قم برگزار شد، به تشریح 
فعالیت های این سازمان پرداخت و گفت: اجرای امینانه نیات واقفان، مدیریت آستان مقدسه و بقاع متبرکه، نشر معارف دینی و فرهنگی، برگزاری 

سوگواری و عزاداری ائمه اطهار از مهم ترین فعالیت های سازمان اوقاف و امور خیریه است.
برگزاری سوگواری »یاس نبوی« در 2877 امامزاده 

حجت الاسلام شرفخانی با بیان این که در کشور بیش از 190 هزار موقوفه وجود دارد، گفت: و واقفان در ۸0۷ نیت اموال خویش را وقف 
کرده اند، یکی از موقوفات واقفان درباره حضرت زهرا)س( است  و در این راستا 356 موقوفه برای روضه خوانی و 522 موقفه در رابطه با تعزیه داری 

حضرت زهرا)س( در کشور وجود دارد.
وی درباره مدیرت آستان امامزادگان و بقاع متبرکه  بیان کرد: در کشور ایران ۸051 بقعه امامزاده وجود دارد که مدیریت و ساماندهی و 
بازسازی بقاع متبرکه از وظایف سازمان اوقاف و امور خیریه است و بر اساس سند چشم انداز این سازمان باید امامزادگان به قطب فرهنگی کشور 
تبدیل شود؛ از این رو، مهم ترین راهکار برای دستیابی به این هدف، برگزاری مراسم های بزرگداشت ائمه اطهار در امامزادگان است.حجت الاسلام 
شرفخانی درباره برگزار مراسم های ایام فاطمیه در آستان مقدس امامزادگان کشور  ابراز کرد: عزاداری حضرت زهرا)س( با عنوان سوگواری »یاس 
نبوی« در 2۸۷۷ امامزاده برگزار می شود و این سوگواری شامل برنامه های فرهنگی، مسابقات کتابخوانی و عزاداری بوده که از سوی سازمان 

اوقاف و امور خیریه برنامه ریزی شده است.
 اعزام سه هزار و 307 مبلغ در ایام فاطمیه 

وی با بیان اینکه مبلغان متخصص برای نشر معارف فاطمی به امامزادگان کشور در ایام فاطمه)س( اعزام شده اند، گفت: 1360 مبلغ آموزش 
دیده و متخصص از حوزه علمیه قم و 194۷ مبلغ از حوزه های علمیه خراسان؛ اصفهان و حوزه های علمیه استان های کشور و در مجموع 330۷ 

مبلغ متخصص در جهت نشر معارف فاطمی از سوی سازمان اوقاف و امور خیریه به امامزادگان کشور اعزام شده اند.
حجت الاسلام شرفخانی در ادامه این نشست، به برنامه های سازمان اوقاف و امور خیریه در روز شهادت حضرت زهرا)س( در آستان مقدس 
امامزادگان اشاره و بیان کرد: تجمع سوگواران و عزاداران حضرت زهرا در آستان مقدس امامزادگان در روز شهادت حضرت زهرا)ع(  و همچنین 
برگزاری همایش رهروان یاس نبوی در نزدیک اذان مغرب در 530 آستان مقدس امامزادگان ویژه بانوان و نیز برگزاری مراسم شام غربیان 

حضرت زهرا)س( 466 امامزاده کشور با حضور سادات از مهم ترین برنامه های این سازمان است
معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه ابراز کرد: قرائت و خطبه و تبیین و شرح خطبه فدکیه در روز شهادت حضرت زهرا)س(،  
برگزاری مسابقه کتابخوانی بهشت فدک و  همچنین بر پایی نمایشگاه با عنوان »انقلابی ترین بانو تاریخ« در 1۷00 امامزادگان و برپایی  515 
خیمه معرفت با حضور کارشناسان امور مشاوره و پاسخگویی امور شرعی در امامزادگان از دیگر برنامه سازمان اوقاف و امور خیریه در ایام فاطمیه 
است. وی با اشاره  اهمیت آموزش مبلغان ویژه ایام فاطمی اظهار کرد: در بهمن ماه امسال برنامه آموزشی برای مبلغان  ایام فاطمی با حضور 

اساتیدی همچون حجت الاسلام والمسلمین نجم الدین طبسی، میرباقری، فرحزاد، گنجی برگزار شد.
حجت الاسلام شرفخانی بیان کرد: همایش بزرگ تجمع مبلغان »یاس نبوی« 26 بهمن امسال با حضور حضرت آیت الله سبحانی و 

حجت الاسلام والمسلمین محمدی نماینده ولی فقه در سازمان اوقاف و امور خیریه در مدرسه امام کاظم)ع( برگزار می شود.
حجت الاسلام شرفخانی در پاسخ شبهات مطرح فضای مجازی درباره چندی برابر شدن امامزادگان پس از انقلاب اسلامی گفت: آستان مقدس 
امامزادگان و بقاع متبرکه ظرفیت عظیمی را برای مقابله با جنگ نرم دشمن و تهاجم فرهنگی دارند و به هر میزان  فعالیت های فرهنگی در بقاع 
متبرکه گسترش یابد، دشمنان تبلیغات خویش را علیه امامزادگان گسترش خواهند داد؛ زیرا اکنون امامزادگان به پایگاه قرآن و عترت و مبارزه 

با جنگ نرم دشمنان تبدیل شده اند.
معاون فرهنگی اجتماعی سازمان اوقاف و امور خیریه بیان کرد: به هیچ وجه امامزادگان ایران بعد از پیروزی انقلاب افزایش پیدا نکرده اند و تنها 

غبار مغفولیت و پنهان بودن از آنها برداشته شده و بقاع متبرکه در تمام مناطق کشور به مردم معرفی شده اند.
حجت الاسلام شرفخانی در مورد برخی از مباحث فرهنگی نیز عنوان کرد: حجاب و عفاف یکی از مسائل مهم فرهنگی است، اما باید بدانیم 

مشکل حجاب با کارهای نمایشی، همایشی،تبلیغی، ویترینی و تجمعی حل نمی شود و باید کار ریشه ای، فکری و زیر بنایی انجام بگیرد.

معاون سازمان اوقاف و امور خیریه :

امامزادگان ایران بعد ازانقلاب افزایش پیدا نکرده اند

فرمانده انتظامی استان قم  گفت: یکی از مشکلات جامعه 
بیش انگاری است و آسیب آن کمتر از کم انگاری نیست،بیش 
انگاری کوبیدن بر طبل منکر است و باید از آن پرهیز کرد، 
بایستی عادلانه، منطقی و مطابق با خواسته دین و خداوند 
عمل کنیم و خداوند هم شرایط را برای ما مهیا خواهد کرد . 
سردار " کاظم مجتبایی" در نشست تعاملی با دبیر ستاد 
احیاء امر به معروف و نهی از منکر استان، اظهار داشت: اعتقاد 
من این است نگاه ستاد امر به معروف و نهی ازمنکر قم به این 
فریضه یک نگاه فراگیر است که قابل تقدیر بوده و در توسعه و 
گسترش امر به معروف و نهی ازمنکر عملکردی بی ادعا دارد.
وی افزود: اگر ما بخواهیم امر به معروف و نهی از منکر را 
فقط در حجاب و عفاف منحصر کنیم ظلم به امر به معروف 
است،آن چه که بزرگان ما دنبال می کنند عمل است نه 
شعار ،عمل به امر به معروف در اجزای کوچکی خلاصه نمی 
شود و گستره خیلی بزرگی دارد که اگر ما همین دو معنا را 
در زندگی پیاده کینم  بساط بحران های اقتصادی، اخلاقی، 

اجتماعی و سیاسی جمع خواهد شد.
سردار مجتبایی اضافه کرد: هزینه هایی که بر جامعه تحمیل 

می شود و بد اخلاقی هایی که در ابعاد مختلف در جامعه 
صورت می گیرد، نشانه این است که ما از امر به معروف  و 
نهی از منکر فاصله گرفته ایم، قرآن کریم بهترین الگو برای 
امر به معروف و نهی ازمنکر است ،خیلی زیبا موشکافی می 
،آیه شریفه "کیف تعلمون"  به ما درس می دهد  کند و 
چگونه عمل کردن است ،خدمت در این عرصه نیز به تناسب 

اهمیتش اجر و پاداش مهمی دارد.
وی ادامه داد: ما باید در امر به معروف از شعار به شعور و از 
شعور به عمل برسیم و در تمام ابعاد زندگی خود پیاده و عمل 
کنیم، تمام اعمال ما اگر در یک کفه ترازو و امر به معروف در 

کفه دیگر قرار گیرد، سنگینی این کفه بیشترتر خواهد بود.
فرمانده انتظامی استان تصریح کرد: ما نمی توانیم نسبت 
به مشکلات اخلاقی و دیگر آسیب های گریبان گیر جامعه 
بی تفاوت باشیم،باید این مشکلات را مرتفع کنیم ، یکی از 
مشکلات جامعه بیش انگاری است و آسیب آن کمتر از کم 
انگاری نیست،بیش انگاری کوبیدن بر طبل منکر است و باید 
از آن پرهیز کرد، بایستی عادلانه، منطقی و مطابق با خواسته 
دین و خداوند عمل کنیم و خداوند هم شرایط را برای ما 

مهیا خواهد کرد . سردار مجتبایی خاطرنشان کرد: اعتقاد ما 
بر این است  که فعالیت های مشترک گذشته باید استمرار 
و تداوم داشته تعمیم و گسترش داده شود و روز به روز بر 
سطح تعاملات فی مابین افزوده شود. فرمانده انتظامی استان 
بیان داشت: درست است که قانون گذار وظایف خاصی را به 
هر یک از ما واگذار کرده اما اگر همه ی ما در کنار هم باشیم 
موفق خواهیم بود و موفقیت در کار گروهی است،هر چه ما 
فضا را بیشتر در اختیار بگیریم، قطعا فضای حضور و عمل 

متخلفان کمتر خواهد بود.
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم نیز در 
این نشست  گفت :آمران معروف رسالت مهمی در جامعه 
دارند و آن بیداری مردم و جلوگیری از ناهنجاری هاست این 
افراد بی هیچ چشم داشت مادی به وظایف خود جامه عمل 
می پوشانند.حجت الاسلام " محمد حسین معرفت"تصریح 
کرد:اگر امر به معروف و نهی از منکر در جامعه گسترش نیابد 
بسیاری از آموزه ها و معارف دینی در جامعه مورد توجه قرار 
نمی گیرد و فراموش می شود،متاسفانه عده ای از انسان ها 
در غفلت از یاد خدا به دنبال امیال مادی و هوس های دنیوی 

خود حرکت می کنند و معضلات و ناهنجاری های بیشماری 
را در جامعه به وجود می آورند.دبیر ستاد امر به معروف و نهی 
از منکر استان قم ادامه داد: دشمنان نیز هجمه های مختلفی 
را از طریق ابزارهای فرهنگی علیه نظام ایجاد می کنند که 
یکی از این هجمه ها به فراموشی سپردن اهمیت امر به 
معروف و نهی از منکر است،در چنین شرایطی وظیفه آمران 
به معروف و ناهیان از منکر بسیار سنگین است.وی با اشاره 
به آموزش های لازم به افراد در زمینه اجرای فریضه امر به 
معروف و نهی از منکر گفت: 5 هزار نفر از آمران به معروف و 
ناهیان از منکر آموزش دیده اند و در این زمینه فعالانه حضور 
دارند، این آموزش ها در قالب آشنایی با احکام و روانشناسی 
مخاطب پیگیری می شود و این افراد با شیوه های مطلوب و 
مختلفی فعالیت می کنند و آثار و برکات زیادی را با حرکت 
فرهنگی خود به وجود می آورند.دبیر ستاد امر به معروف و 
نهی از منکر استان قم با اشاره به تعامل خوبی که نیروی 
انتظامی و دادگستری در حمایت از آمرین به معروف و ناهیان 
از منکر دارند اشاره  و  اظهار امیدواری کرد که سطح این 

تعاملات بیش از گذشته ارتقاء یابد.

فرمانده انتظامی استان قم  :

نمی توانیم نسبت به آسیب های اجتماعی بی تفاوت باشیم 

همزمان با دهه مبارک فجرصورت گرفت

برپایی نمایشگاه هنرهای تجسمی در 
شهرستان شهریار

آیین گشایش آثار نمایشگاه گروهی هنرمندان رشته های مختلف هنرهای تجسمی 
باحضور رئیس اداره فرهنگ وارشاداسلامی شهریار برگزارشد .  به گزارش روابط 
عمومی اداره فرهنگ وارشاداسلامی شهریار ، درمورخه پانزدهم بهمن ماه همزمان با 
سومین روز از دهه مبارک فجر  آیین افتتاح نمایشگاه هنرمندان رشته های گوناگون 
تجسمی  ازساعت 14  در محل خانه هنرمندان شهریار باحضور عبدالرضا علی پناه  
رییس اداره ، مسئولین فرهنگسرا های استاد شهریار ، ایثار والغدیر ، روسای انجمن 
ها ودوستداران هنرهای تجسمی برگزارشد. بنا بر همین گزارش ، دراین نمایشگاه 
تعداد 55  اثردررشته های  نقاشی ، نقاشی خط ،  تصویرسازی ، نگارگری وعکاسی  
طراحی و خوشنویسی  به نمایش درآمده است .عبدالرضا علی پناه رییس  اداره دراین 
آئین باتشکر از برپایی این نمایشگاه توسط مسئولین انجمن ها و همکاری معاونت 
فرهنگی واجتماعی شهرداری آثار هنرمندان شهریار ر ا فاخر ومایه مباهات برشمرد 
. وی بااشاره به ارسال 24 اثر ازهنرمندان شهرستان شهریار در نمایشگاه هنرهای 
تجسمی در نگارخانه اداره فرهنگ وارشاداسلامی شهر تهران  آثارارسالی را ارزشمند 

ودرسطح کشوری دانست . 

رای اصلاحی
آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 

رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139660330002030۸96 شماره  رای   -1
13911144300020149۸۸ آقای غلامحسن موسوری فرزند رضاقلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 153/13 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1۸35 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از سید حسین شریفی .)م 

الف ۷21۷(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند 
مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار : 1396/11/26 - مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم






